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?.......دکتر عباس فضلی
tنگاه جامعه شناختی

اگر تحول تاریخی و اجتماعی را از 
دو قرن پیش به این ســو ملاحظه 
کنیم، به نظر می رســد که انسان 
مرجــع الهی اش را از دســت داده 

است. 

اعتراض مطالبه گران بندرعباس به یک سازه مشرف به دریا؛اعتراض مطالبه گران بندرعباس به یک سازه مشرف به دریا؛

هوماد طلایی می شود یا گردشگری؟هوماد طلایی می شود یا گردشگری؟

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
مدیر انجمن مطالبه گران ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر شهرســتان بندرعباس گفت: موضوع 
مهم کمبود اماکن گردشــگری در شهر بندرعباس 
همیشه مورد توجه مطالبه گران بوده است و دلیل 
ایــن کمبودها هم چیزی که همه بزرگان اســتان 
ابراز داشتند این هست که کمبود زمین با کاربری 

گردشگری می دانستند.
به گــزارش ندای هرمــزگان، ســعید جلیلیان در 
نشســت خبری افزود: در حال حاضر گردشــگری 
که به اســتان هرمزگان و شهر بندرعباس مراجعه 
می کنــد، به دلیل اینکه فضای تفریحی برای آنها 
پیش بینی نشــده، به جزایر سفر می کنند و شهر 
بندرعباس را فقط به عنوان یک گذرگاه محسوب 

می شود زیرا جذابیت گردشگری ندارد.
وی بیان کــرد: همچنین دکتــر فاطمی مدیرکل 
گردشــگری وزارت میراث فرهنگــی در تهران از 
مشکل شهر بندرعباس و کمبود اماکن گردشگری 
به دلیــل کمبود فضای مناســب و زمین با پروانه 

گردشگری اطلاع دارند.
مدیر انجمن مطالبه گران ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر شهرســتان بندرعبــاس اضافه کرد: 
به دلیل اهمیت این مشــکل، موضوع را پیگیری 
کردیم و به اینجا رســیدیم کــه زمینی اکنون در 
شــهر بندرعباس وجود دارد بنــام »هوماد« که در 
حدفاصل مجتمع تجاری نیلی و مســجد علی ابن 
ابیطالب بلوار ساحلی شهر بندرعباس مورد ساخت 

وساز قرار گرفته است.
جلیلیان خاطرنشــان کرد: این زمین در گذشــته 
پارکینگ خودروها بود، اما اکنون دیوارچینی شده و 
مجتمعی با کاربری تجاری که گفته می شود برای 
صنف طلافروشان خواهد بود، ساخته شده و رو به 
اتمام اســت و حتی شنیده ها حاکی از آن است که 

حدود 28 مغازه هم پیش فروش شده است.
وی عنــوان کــرد: برای پیگیری این مشــکل به 
میراث فرهنگی و شــهرداری مراجعه کرده ایم، اما 
به ما گفته شده مجوزات در زمان مدیران وقت داده 
شــده و ارتباطی با مدیران فعلی ندارد و هیچکس 

این داستان را گردن نمی گیرد.
مدیر انجمن مطالبه گران ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر شهرســتان بندرعباس اظهار داشت: 
البته لازم می دانم اعلام کنم که مجوز داده شده، 
برای ســاخت مکان گردشــگری در محل مذکور 
توســط اقای بناوند مدیر قبلی میــراث فرهنگی 
و گردشــگری اســتان هرمزگان داده شده و اقای 
محســنی مدیر فعلی همــکاری خوبــی دارند و 

خودشــان هم مخالف این تغییر کاربری و تخلف 
آشکار هســتند و همچنین مجوزات شهرداری هم 
از زمان شهردار قبلی بوده و اقای نوبانی همکاری 

دارند.
جلیلیان ابراز داشــت: مالک اولیه این زمین فردی 
بنــام حمیدنیا بوده کــه زمین را به فــردی بنام 
پورهمایــی فروخته اســت و فرد بــا اینکه مجوز 
گردشــگری گرفته امــا در حال ســاخت مجتمع 

تجاری با عنوان صنف طلافروشی است.
وی تصریــح کرد: همچنین بــه دلیل اینکه منزل 
تاریخــی گله داری هم در مجاورت این زمین قرار 
داشته و به حریم کوچه سه متری هم تجاوز کرده، 
آقای گله داری نیز از مالک جدید شــکایت کرده 

است.
مدیر انجمن مطالبه گران ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر شهرســتان بندرعبــاس گفت: برای 
موضوع کوچه سه متری و تبدیل آن به یک متری 
هم از معاون عمرانی شــهرداری پیگیری کردم و 
ایشان اعلام کرد در طرح تفضیلی شهر بندرعباس، 
کوچه سه متری باید به یک متری تبدیل می شد.

جلیلیان بیان کرد: به معاون شهردار اعلام کردم که 
تخلف صورت گرفته و فردی ســاخت و ساز کرده، 
زمین را به جای مکان گردشگری به پاساژ تجاری 

تبدیل کرده است.
وی افزود: همچنین موضوع دیگر که حائز اهمیت 
است، عدم وجود پارکینگ برای این مجتمع تجاری 
هست که طبق قوانین حاضر ابتدا باید برای ساخت 
هر واحد مســکونی یا تجاری و... پارکینگ در نظر 

گرفته شود و بعد مجوزات لازم داده شود.
مدیر انجمن مطالبه گران ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر شهرستان بندرعباس یادآور شد: البته 
شــنیده شــده مبلغی حدود 7 میلیارد تومان بابت 
صدور مجوز ســاخت این مجتمع بدون پارکینگ 
به شــهرداری پرداخت شده است اما از صحت این 

موضوع اطلاعی ندارم.
جلیلیــان ادامه داد: این خواســته فرد و تخلف دو 
دستگاه میراث فرهنگی و شهرداری است که پس 
از شنیدن پیگیری کردیم و البته دیر هم شده چون 
ساختمان رو به اتمام است ولی تاحدودی توانستیم 
ایــن موضوع را از طریق دفتر نماینده ولی فقیه در 
استان هرمزگان و میراث فرهنگی و گردشگری که 

مخالف این ساخت و ساز هستند، پیگیری کنیم.
وی بیان داشت: طبق قانون، 10 درصد از این زمین 
گردشگری می تواند به کارهای تجاری اختصاص 
داده شــود نه 100 درصد و با سوء استفاده از این 
امر اقدام به ساخت کامل مجتمع تجاری کرده اند 

و با پیگیری هایی که از حراســت میراث فرهنگی 
فعلی داشتم اعلام کردند این ملک شخصی است 
و مالک می تواند هــر کاری بخواهد با ملک خود 

انجام دهد.
وی تصریح کرد: در تیرماه ســال جاری از طریق 
ســازمان بازرســی اســتانداری هم پیگیری های 
لازم صورت گرفته کــه اداره کل میراث فرهنگی 
و شــهرداری را احضار کرده اند ولی هنوز پاسخی 
دریافت نکرده ایم و مالک همچنان در حال ساخت 

و ساز می باشد.
مدیر انجمن مطالبه گران ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر شهرستان بندرعباس اضافه کرد: طبق 
آخرین صحبت هایی که بــا اقای رمضانی معاون 
عمرانی شــهرداری منطقه سه داشتم اعلام کردند 
که مدارک لازم را به سازمان بازرسی و قوه قضاییه 
ارسال کردند و قطعا دستگاه های نظارتی و قضایی 
تاکنــون از این موضوع اطلاع پیــدا کرده اند و به 
محــض تکمیل پرونده بنده هم بطور مســتقیم از 

طریق دادگستری موضوع را پیگیری خواهم کرد.
جلیلیان گفت: احســاس میکنم قدرت رسانه ها از 
همه مراجع بالاتر اســت و اگر رســانه ها به این 
موضــوع ورود پیدا کنند قطعا قدرتشــان حتی از 
دادگستری و اســتانداری و نمایندگان مجلس هم 

بالاتر است.
وی افزود: تاکنون رســانه ها بــه این قضیه ورود 
نکردند و اگر رســانه ها بــه این موضوع ورود پیدا 
کنند و مطالبه گری کننــد بنده قول می دهم که 
این موضوع برطرف خواهد شــد و جلوی اینگونه 

ساخت و سازهای دارای تخلف گرفته می شود.
مدیر انجمن مطالبه گران ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر شهرســتان بندرعبــاس عنوان کرد: 
همچنیــن در ارتباط با همیــن موضوع نیز پرونده 
ای بــا همکاری آقای کریمی رئیس ســتاد امر به 
معروف و نهی از منکر اســتان هرمزگان تشکیل 
شده و بزودی برای دادســتان مرکز هرمزگان به 

عنوان مدعی العموم ارسال خواهد شد.
جلیلیان ابراز داشــت: درخواست ما این هست که 

هر چه ســریعتر جلــوی این تخلف گرفته شــود، 
مجتمع یا تغییر داده شــود به هتل گردشــگری یا 
اینکه به مکانی برای اشتغال بانوان بی سرپرست و 
بدسرپرست فراهم شود و مدیران قبلی که با صدور 
مجوز موافقت کرده اند بازخواست شوند و همچنین 
مدیران فعلی دستگاه های میراث فرهنگی استان و 
شهرداری بندرعباس پاسخگو باشند که چرا اجازه 
داده اند زمان آنها چنین ســاخت و ســازی اتفاق 

بیافتد.
وی اذعان کرد: بارها از مالک درخواست کرده ایم 
با دســتگاه های مربوطه و یا انجمن مطالبه گران 
گفت و گو کند تا موضوع مورد بررسی قرار گیرد اما 
متاسفانه مالک در این زمینه همکاری نکرده، هیچ 

پاسخی نداده و به ساخت و ساز ادامه داده است.
وی گفــت: این معضل از آنجایــی دارای اهمیت 
و رسیدگی اســت که مجوز و پروانه آن به عنوان 
گردشگری داده شده اســت اما مجتمع با کاربری 

تجاری می باشد.
جلیلیان خاطرنشــان کرد: سالانه مسافران زیادی 
به خصوص در فصل های ســرد و نزدیک شــدن 
به پایان ســال به شــهر بندرعباس وارد می شوند 
اما واقعا به دلیل نداشــتن هتل مناســب و مکان 
های گردشــگری در این شهر نمی مانند و صنعت 
توریســت و گردشــگری را نمی توانیم به همین 

دلایل تقویت کنیم.
وی در پایان بیان داشت: در ساحل شهر بندرعباس 
فقــط قلیــان وجــود دارد و این جذابیتــی برای 
گردشــگرانی که به شهر زیبا و ساحلی بندرعباس 

مراجعه می کنند ندارد. 

 شهرستان 

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
تفاهم نامه همکاری سازمان منطقه آزاد قشم و شرکت 
بورس انرژی ایران جهت ایجاد زیرساخت های علمی، 
فنــی، قانونی، فیزیکی و عملیاتی به منظور تســهیل 
و تعمیق معامــلات داخلی و خارجی انــواع ابزارها و 
نهادهای مالی بر بســتر بورس انرژی ایران در منطقه 
آزاد قشــم به امضای عــادل پیغامــی، رییس هیات 
مدیره و مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد و علی نقوی 

مدیرعامل شرکت بورس انرژی ایران رسید.
به گزارش نــدای هرمزگان، عــادل پیغامی در آیین 
امضای تفاهم نامه اظهار داشت: جزیره قشم توانمندی 
های زیادی در حوزه انــرژی دارد و همکاری نزدیک 
ســازمان و بورس انرژی می تواند زمینه ساز افزایش 

سرمایه گذاری و صادرات انرژی از این منطقه باشد. 
وی ادامــه داد: یکی از نکات مهمی که طی همکاری 
با بورس انرژی باید مدنظر قرار گیرد این است قوانین 
منطقه آزاد با قوانین ســرزمین اصلی متفاوت است و 
انطباق همکاری ها بر اســاس قوانین منطقه افزایش 

تبادلات را تسهیل خواهد کرد.
بــه گفته رییس هیــات مدیره و مدیرعامل ســازمان 
منطقه آزاد قشــم، برق تولیدی در جزیره قشم تا یک 
سال آینده به حدود هزار مگاوات خواهد رسید که سه 
برابر نیاز جزیره است و ورود نیروگاه های این حوزه به 
بورس انرژی مــی تواند یکی از گام های اولیه اجرای 

تفاهم نامه همکاری باشد.
در ادامه این جلسه، مدیرعامل بورس انرژی ایران بیان 
داشــت: آمادگی داریم تا ظرفیت های بورس انرژی را 
در اختیار منطقه آزاد قرار دهیم تا شــاهد حضور فعال 
بورس، کارگزاران و ســایر نهادهــای مالی در جزیره 

باشیم.
علی نقوی ادامــه داد: افتتاح دفتر بــورس انرژی در 
جزیره قشــم یکی از برنامه های پیش روی ماست تا 
بدین وســیله همکاری و هماهنگی لازم با نهادهای 
مرتبط حوزه انرژی مانند وزارت نفت، نیرو و اقتصاد در 

بسترسازی و تسهیل معاملات انجام پذیرد.
وی تصریــح کرد: حضور فعــال در صنعت بانکرینگ 
جزیره، ارائه برق در بورس انرژی توسط تولیدکنندگان 
بــه قیمت ارزنده تــر، راه اندازی معاملات ســواپ با 
همکاری منطقه آزاد قشــم و تبدیل قشــم به پایلوتی 
برای تعویض اجاق هــای خوراک پزی گازی با برقی 
و به طور کلی بهینه ســازی مصــرف انرژی از جمله 
مهمترین برنامه هایی می باشد که در دستور کار داریم.

بنابراین گزارش، بورس انرژی ایران به عنوان چهارمین 
بورس رســمی کشور در تیرماه 1391 و با هدف ایجاد 
بستری برای انجام معاملات حامل های انرژی و اوراق 

بهادار مبتنی بر آن ها، تاسیس شده است. 

تفاهم نامه همکاری سازمان 
منطقه آزاد قشم و شرکت بورس 

انرژی ایران امضا شد

ندای هرمزگان - گروه سیاسی  
امــام جمعه اهل ســنت و جماعــت بندرعباس حمله 
غیرانسانی و بزدلانه به انسان های بی گناه را به شدت 

محکوم کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، یوســف جمالی افزود: این 
حملات دل انسان های زیادی را به درد آورد و ایران را 

داغدار این حمله وحشیانه و تروریستی کرد.
وی بیان داشــت: جامعه اهل سنت نیز خود را همدرد 
خانواده قربانیان می دانــد و این حادثه را محکوم می 

کند.
رئیس شورای عالی مدارس دینی اهل سنت و جماعت 
جنوب اظهارداشــت: اینجانب نیز با ابراز تاسف از این 
حادثه تروریســتی که خون انسان های بی گناه بر اثر 
ســیه دلی بزدلان به ناحق ریخته شد محکوم کرده و 
همــدردی خود را با خانواده جــان باختگان اعلام می 

دارم.

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
همزمان با چهارمین ســالگرد شــهید ســپهبد قاسم 
ســلیمانی، دانش آموزان مدرسه پسرانه بلال در جزیره 

قشم به این شهید گرانقدر ادای احترام کردند.
به گزارش ندای هرمزگان، »حاج قاســم ســلیمانی« 
فرمانده پیشــین نیروی قدس سپاه پاســداران که به 
دعوت مقامات عراق به بغداد ســفر کــرده بود همراه 
با »ابومهدی المهندس« جانشــین فرماندهی سازمان 
الحشد الشــعبی و شماری از همراهانشان سحرگاه روز 
جمعه 13 دی 1398 در مســیر فرودگاه بغداد در یک 
عملیات تروریســتی به دستور شخص »دونالد ترامپ« 
رئیس جمهوری ســابق آمریکا با شــلیک پهپادهای 

آمریکا به خودروی حامل آن ها به شهادت رسیدند.

   هرمزگان

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و ٠76-3224١٥١٥ 

وقت خود را ذخیره کنید 

محکومیت حمله تروریستی کرمان 
از سوی امام جمعه اهل سنت 

بندرعباس

ادای احترام دانش آموزان مدرسه بلال 

قشم به سپهبد شهید قاسم سلیمانی 



خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر
رئيــس پليس فتا فراجا در حاشــيه بازديد از بخش های 
مختلف پليس فتا اســتان، نقش پليس فتــا را در ارتقاء 
آگاهي و سواد رسانه اي شهروندان مهم و کليدی عنوان 
کــرد و گفت: در حوزه هاي پيشــگيري اقدامات زيادي 
شده تا دانش، آگاهي و سواد سايبري شهروندان بالا رود.

بــه گزارش ندای هرمزگان، ســردار وحيد مجيد پس از 
ورود به اســتان به اتفاق جانشين انتظامی استان ضمن 
بازديــد از ادارات پليس فتا، در جريــان روند اقدامات و 
عملکرد کارشناســان در حوزه هــاي مختلف اين پليس 

قرار گرفت. 
اين مقام ارشــد انتظامي در حاشــيه ايــن بازديد، طي 
سخناني بيان داشــت: پليس فتا به يک موقعيت برتري 
ســاز در فناوري اطلاعات رسيده و هر روز تلاش خود را 
در ارتباط بــا افزايش دانش و آگاهي کارکنان انجام مي 
دهد و از تجهيزات و سامانه هاي به روز استفاده مي کند.

وی بــا اشــاره به نقش مهــم و کليدي پليــس فتا در 
ارتقــاء آگاهي و ســواد رســانه اي شــهروندان، افزود: 
پليــس فتا در ارتقاء ســطح آگاهي و دانش ســايبري و 
عمومي شــهروندان از آســيبها و تهديدات محتمل در 
اســتفاده از کســب و کارهاي اينترنتي نقش بســزايي 
داشــته و با برگزاري کارگاه ها و کلاس هاي آموزشي 
 در جهت کاهش جرائم ســايبري اقدامات خوبي داشته 

است.
رئيس پليس فتا فراجا با بيان اينکه در حوزه هاي پيشگيري 
اقدامات زيادي شــده تا دانش و آگاهي و سواد سايبري 
شهروندان بالا رود، اظهار داشت: تجربه عملياتي پليس فتا 
بيانگر اين است يکي از علل وقوع جرم در حوزه سايبر به 
 عدم توجه کاربران به ملاحظات و توصيه هاي امنيتي بر 

مي گردد.
ســردار مجيد در اين ديدار ضمــن مثبت ارزيابي کردن 
عملکرد قســمتهاي مختلف، به حضور مستمر پليس فتا 
وگشت هاي ســايبري در فضاي مجازي جهت اشراف 
اطلاعاتي و آمادگي جهت برخورد با مجرمان ســايبری 

تأکيد کرد.
ايــن مقام ارشــد انتظامي  کشــور در پايــان به عموم 
شــهروندان  مخصوصــا خانواده هايي کــه دانش آموز 
مقطع ابتدايي دارند نيز هشدار داد: ضمن بالا بردن سواد 
رسانه اي خود، حتي المقدور در زمان استفاده فرزندشان از 
اينترنت و فضاي مجازي در کنار آنها باشــند و همچنين 

به آنها آموزش دهند .
گفتني است، سرهنگ »احســان بهمني« رئيس پليس 
فتا اســتان هرمــزگان در اين ديــدار از عملکرد پليس 
فتا اســتان و همچنين در رابطه بــا اقدامات اجتماعي و 
توليدات پيشــگيرانه سايبري، ارائه مشاوره و پاسخگويي 

به سوالات شهروندان، گزارشاتی ارائه نمود.

ندای هرمزگان - گروه خبر
مديــرکل بنيــاد شــهيد و امــور ايثارگــران اســتان 
هرمــزگان به اتفاق رئيس بنياد شــهيد و امورايثارگران 
شهرســتان بندرعبــاس از مادر شــهيد معظم »محمد 
دادور« و جانبــاز 70 درصــد »اســحق آبخــون« از 
 روســتای کنــارو توابع شهرســتان بندرعبــاس ديدار 

کردند.
به گــزارش ندای هرمزگان، عطــا ناوکی مديرکل بنياد 
شهيد و امور ايثارگران استان به همراه محمد رحيمی نژاد 
نخلی رئيس بنياد شهرســتان بندرعباس از مادر شــهيد 
»محمــد دادور« و جانباز 70 درصد »اســحق آبخون« 
 از روســتای کنارو توابــع شهرســتان بندرعباس ديدار 

کردند.
مديــرکل بنياد شــهيد و امــور ايثارگــران هرمزگان 
امنيــت و آبادانــی کشــور را مرهــون و مديون خون 
پــاک شــهداء دانســت و افزود: توســعه و پيشــرفت 
کشــور، عــزت و اقتــدار نظام در ســايه جانفشــانی 
 شــهدای والامقام و از خودگذشــتگی آنان حاصل شده 

است.
وی گفت: ديدار با خانواده شــهدا، ايثارگران و جانبازان 
برای مســئولان افتخار بزرگی اســت و هــر چه برای 
 ايــن جامعه کار شــود در مقابــل ايثارگــرای آنان کم

است.
وی با بيان اينکه شهيدان از همه هستی خود گذشتند تا 
امنيت و آرامش را برای ما به ارمغان آورند، افزود: امروز 
اقتدار و صلابت ما مديون حماسه آفرينی شهيدان و ايثار 
گران است، عزيزانی که از همه تعلقات دنيوی گذشته و 

به قرب الهی نائل آمدند.

  هرمزگان 
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نقش پليس فتا در ارتقاء آگاهی و سواد 
رسانه ای شهروندان مهم و کليدی است

2

دیدار مدیرکل بنياد هرمزگان با 
خانواده شاهد و ایثارگر

ندای هرمزگان - گروه خبر
دبير شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان هرمزگان 
گفــت : ۱۳ باب املاک تجاری و مســکونی قاچاقيان مواد 
مخدر در استان هرمزگان از طريق مزايده عمومی به فروش 

می رسد.
بــه گزارش ندای هرمزگان  مصطفی برزگر، دبير شــورای 
هماهنگــی مبارزه با مواد مخدر اســتان بيان کرد: ۱۳ باب 
املاک تجاری و مســکونی قاچاقچيان مواد مخدر با صدور 
دســتگاه قضايی از طريق مزايده ی عمومی به فروش می 

رسد.
برزگــر در ادامه بــه آدرس اموال جهت بازديد به ســايت 
الکترونيکی دولت اشــاره کرد و افــزود: مزايده الکترونيک 
۱۳ بــاب املاک تجاری و مســکونی شــورای هماهنگی 
مبارزه با موادمخدر هرمزگان به شــماره ۶۵ از روز شــنبه 
۱۶ دی تا چهارشــنبه ۲0 دی به مدت ۵ روز از ســاعت ۸ 
صبح لغايت ۱۳ ظهر برگزار می شــود، دريافت جزئيات اين 

مزايده برای متقاضيان از طريق مشــاهده متن فراخوان در 
 صفحه اصلی ســايت ســتاد مبارزه با مواد مخدر به نشانی
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امکان پذير است.

دبير شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان هرمزگان 
در پايان گفت: ۱۲ باب از اين املاک تجاری و مســکونی 
در شهرســتان ميناب اســت و يک باب در بندر کنگ واقع 

گرديده است.
جنگل های حرا در آينده به جذب توريست هم کمک خواهد 
کرد زيرا رشد درختان آبی در سواحل زيبايی و جلوه خاصی 
را به دريا می دهد و به اقتصاد اســتان هرمزگان هم کمک 

می کند.
جعفرپور بروجنی خاطرنشــان کرد: بنده در صنعتی هم که 
مشــغول هستم و نفت ســتاره خليج فارس شرکت صنعتی 
بزرگی هســت و من از اين موضوع خوشــحالم و اميدوارم 
اين درختان به ثمر بنشــيند و شرکتی هستيم که مورد تاييد 
سازمان کجيط زيست و منابع طبيعی استان قرار گرفته ايم.

وی در پايان بيان کرد: قراردادی با دو سازمان محيط زيست 
اســتان و اداره کل منابع طبيعی هرمزگان بســته شده که 
نگهداری بعد از کاشــت را به مدت دو تا ســه سال برعهده 

داشته باشيم.
گفتنی است، وزير کشور در حاشيه اين آيين سه اصله نهال 

حرا را غرس کرد.

    یادداشتاملاک تجاری قاچاقچيان مواد مخدر به مزایده گذاشته شد
    

?..... م.موسوی
هرچه به فضای تبليغاتی انتخابات نزديک تر می شــويم 
، نامزدهايی که احســاس می کنند شــانس بيشــتری 
برای برنده شــدن در انتخابات دارند، به همان نســبت 
افکارعمومی نيز نســبت به آنها حســاس تر اســت. از 
همــه مهمتــر آن تعــداد از نامزدهايی کــه هم اکنون 
نماينده هســتند، افکار عمومی به آنها بيشــتر حساس 
اســت و در شــبکه های اجتماعی با کارزاری پرسش از 
آنهــا راه انداخته اند که در طول مــدت نمايندگی خود 
چه کار شاخصی برای استان انجام داده اند. اين پرسش 
ها حتی رفتار خصوصی نمايندگان فعلی را نشــانه رفته 
اســت و اين انتظاری طبيعی است. حسن عباسی يکی 
از خبرنگاران فعال پيشــتاز در مطالبه گری اســت که با 
داشتن ارتباط و منابع متنوع و مختلف در کشور و استان 
هر ادعا يی را مطرح می کند می گويد که اســناد ش  را  
دارد، اوهمچنيــن نماينده مــورد خطابش را در ويديويی 
به چالش کشــيده و سئوالات متعددی که افکار عمومی 
از اين نماينده دارد، مطرح نموده و خواهان پاســخگويی  
وی شده اســت. امری که در همه جا مرسوم است. بايد 
شخصی در جايگاه نمايندگی، پاسخگويی شفاف و بدون 
لکنت زبان به ســئولاتی که در نزد افکار عمومی مطرح 
است و با واسطه خبرنگاری مطرح می شود، باشد تا مردم 
با شــفافيت از آنچه که در باره اش در شــبکه ها مطرح 
است، مســتقيما از زبان نماينده شان بشنوند و نسبت به 
انتخاب خود تصميــم گيری کنند، اما اين نماينده روش 
ديگــری را انتخاب کرده وبجای پاســخگويی به دادگاه 
رفته، عليه اين روزنامه نگار شکايت کرده و گويا شکايت 
خود را با روابط موجود شــارژنموده و خبرنگاری که تنها 
نان آور خانواده و پرســتار پدرپيرروجا افتاده اش است به 
زندان انداخته واين در حالی اســت که هيچ محکمه ايی 
برپا نشده ، شايد برای جلوگيری از طرح سئوالهای جديد 
و ايضا اســناد جديد...  هرچه هســت اين اقدام سئوال 
جديدی را در افکار عمومی و رســانه ها بوجود آورده که 
چرا بجای پاسخگويی به مردم، طراح سئوال را به زندان 
انداخته اند؟! از سويی مردم  چگونه بدانند که نماينده آنها 
بعد از اينکه رای شان را گرفت و رفت از قَبَل نمايندگی 
برای مردم،اقوام،خويشــان و نزديــکان وفراتر از اين در 
قوانينی که در مجلس طرح و تصويب شــده ،چقدر وقت 
گذاشته است.در حاليکه در فضای مجازی آنچه به چشم 
می آيد حضور هميشــگی در افتتاحيه های روســتايی و 
شهرستانی اســت و به قول يکی از شــهروندان معلوم 
نيســت که نماينده است يا فرماندار،شهردار يا بخشدار و 
دهيار؟ بهرحال شايسته تر اين بود که اين نماينده محترم 
با همه سنگينی سئوالاتی که از وی شده و چه بسا نابجا، 
با روشــی دمکراتيک و نه خشن با آن برخورد می کرد، 
چون دوران گربه در حجله کشــتن سالهاست گذشته و 
بهتراســت در اين مورد تجديد نظر کرده، خبرنگاری که 
خود معلول واز طرفی سرپرســت پدری معلول و نيازمند 
حضــور مداوم وی در کنارش اســت، از زندان خلاصی 

دهد.        

ندای هرمزگان - گروه خبر 
بــه مناســبت ولادت حضرت زهرا )ســلام الله عليها(، 
گراميداشــت روز زن و مقام مادر ،طی مراسمی از بانوان 
شاغل در مجتمع کشتی سازی و صنايع فراساحل ايران 

)ايزوايکو( تجليل شد. 
به گــزارش ندای هرمزگان، در ابتدای اين مراســم که 
بــا حضور مديرعامــل، رئيس و اعضــای هيئت مديره، 
معاونين و مديــران ايزوايکو برگــزار گرديد مديرعامل 
ايزوايکو ضمن تبريک ميلاد با ســعادت حضرت زهرای 
مرضيه )س(، روز زن و روز مادر  با اشاره به حضور بانوان 
در پســت های کليدی و مديريتی ايزوايکو افزود امروز 
بسياری از مديران اين مجتمع را بانوان تشکيل ميدهند 
و به فضل الهی در ســال پيش رو  ســعی بر اين داريم 
که ازتخصص بانوان در پيشــبرد اهداف مجتمع بيشــتر 

استفاده کنيم.
مديرعامل ايزوايکــو با تقدير از خدمــات ارزنده بانوان 
شاغل در بزرگترين زيرســاخت صنايع دريايی کشور به 
گوشــه ای از توانمندی های آنها در امورات مالی، اداری 
و تخصصی پرداخت و گفت : بانوان شــاغل در ايزوايکو 
جــدا از وظيفه بزرگ مادری و تعليــم و تربيت فرزندان 
توانســته اند به خوبــی در بخش هــای مختلف اداری، 

مديريتی و حتی فنی و اجرايی ايفای نقش کنند .
مهنــدس اعتصام رئيس هيئت مديــره ايزوايکو در اين 
مراســم ضمن تبريک ميلاد با ســعادت حضرت فاطمه 
)س(، روز زن و روز مادر به بانوان حاضر در مراســم و با 
اشاره به ســخنان امام راحل بر نقش و جايگاه  زنان در 
نظام انقلاب جمهوری اســلامی افزود: بر اساس فرموده 
حضرت امام خمينی )ره( زنــان نه تنها نقش کمتری از 
مردان در پيروزی انقلاب نداشــتند بلکه جلوتر از مردان 
بودنــد و تداوم انقلاب هم نيازمنــد به حضور مؤثر زنان 

است.
رئيــس هيئت مديره ايزوايکو ادامه داد: مجتمع کشــتی 
ســازی و صنايع فراســاحل ايران به عنــوان بزرگترين 
زيرساخت صنايع دريايی کشور و صنعت مؤثر در اقتصاد 
دريا محور از اين امر مســتثنی نبوده و برای رسيدن به 

چشم انداز پيش رو نيازمند حضور زنان است.
مديرعامل ايزوايکــو با تقدير از خدمــات ارزنده بانوان 
شاغل در بزرگترين زيرســاخت صنايع دريايی کشور به 
گوشــه ای از توانمندی های آنها در امورات مالی، اداری 
و تخصصی پرداخت و گفت : بانوان شــاغل در ايزوايکو 
جــدا از وظيفه بزرگ مادری و تعليــم و تربيت فرزندان 
توانســته اند به خوبــی در بخش هــای مختلف اداری، 

مديريتی و حتی فنی و اجرايی ايفای نقش کنند .

بجای پاسخگویی، چرا زندان؟

   اجتماعی
    

تجليل از بانوان ایزوایکو به مناسبت 
گراميداشت روز زن

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مهــدی نوبانــی دبيــر ســومين دوره ی 
انجمن  :باهمــکاری  اين جشــنواره گفت 
ســينماگران هرمزگان وبــا توجه به نقش 
سازنده ی هنر و سينما در فرهنگ سازي و 
حل مسائل و معظلات شهري و اجتماعی و 
کشف ظرفيت ها و ايده هاي ناب پيرامون 
شــهر بندر عبــاس ســومين دوره ی اين 

جشنواره برگزار مي شود.

به گزارش ندای هرمزگان، نوبانی افزود: در 
دو دوره قبــل با توجه به توليد آثار پيرامون 
مباحث مختلف شــهري، جشنواره گمبرون 
شــهر سکوی پرتاب و موفقيت چند فيلم از 
برای  فعال ســينمای هرمزگان  هنرمندان 
شرکت در جشــنواره های بين المللی شده 

است .
پاســالار مدير ارتباطــات و امور بين الملل 
شــهرداری بندرعباس و دبيــر اجرايی اين 

جشنواره خاطر نشــان کرد: فرهنگ و هنر 
استان هرمزگان نياز به حمايت های بيشتر 

از طرف ســازمانها و ارگانهــا  دارد چرا که 
بخش زيادی از مشــکلات در شــهرها و 
کشــور ها را می توان با زبان هنر شناسايي 

و درمان کرد.
مدير ارتباطات شــهرداري تقويت سينماي 
هرمزگان و کشــف اســتعداد هــای نو و 
پرورش هنرمندان اين رشــته را از اهداف 
 مهــم برگــزاري ايــن جشــنواره عنوان 

کرد.

فراخوان سومين جشنواره فيلم ١٠٥ثانيه ای گمبرون شهر)استانی( منتشر شد

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
مدير پايگاه ملی بافت تاريخی کنگ گفت: 
ســه هزار متر از کوچه های بافت تاريخی 

کنگ کف سازی می شود. 
به گزارش ندای هرمزگان، داوود علی خواه 
با اعلام اين مطلب گفــت: تاکنون ۱۲00 
مترمربع از بافت تاريخی کنگ کف سازی 
شــده که هدف گذاری اين بوده که تا پايان 

سال ســه هزار مترمربع از کوچه های بافت 
تاريخی کف سازی شود.

شــهردار و مدير پايگاه ملی بافت تاريخی 
کنگ ادامــه داد: اين عمليــات بااعتباری 
بالغ  بــر ۳0 ميليارد ريال از  محل اعتبارات 

شهرداری در حال انجام است. 
وی در خصوص زيباســازی بافت تاريخی 
کنگ اظهار کرد: در سال جاری با همکاری 

شــهرداری يک کيلومتر از بافت تاريخی، 
نورپردازی شده و فضای سبز)کاشت گلهای 
ايجادشده  تاريخی کنگ  بافت  کاغذی( در 

است.
بافت تاريخی بندرکنگ با مساحتی بالغ  بر 
۵۸ هکتار در ســال ۱۳۸۱ به شماره ۶۵۳0 
در فهرســت آثار ملی کشور به ثبت رسيده 

است.

تا پایان سال جاری؛

۳ هزار متر از کوچه های بافت تاریخی کنگ کف سازی می شود

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
معاون صنايع دستی اداره کل ميراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنايع دستی هرمزگان گفت: 
7 اثر  از اســتان به دومين جشــنواره ملی 

صنايع دستی بسيج راه يافتند.
به گزارش ندای هرمزگان، ســاناز رمجی با 
اعلام اين مطلب گفت: داوری استانی دومين 
جشنواره بســيج هنرمندان با حضور فرمانده 
بســيج اداره کل، دبير انجمن صنايع دســتی 
بسيج هنرمندان، مســئول بسيج هنرمندان 
استان و کارشناس تخصصی صنايع دستی در 

محل معاونت صنايع دستی استان برگزار شد.
معاون صنايع دستی اداره کل ميراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنايع دستی هرمزگان افزود: 

۲۶ اثر در رشته های
ســاخت  دريايــی،  صنايــع  حصيربافــی، 
زيــورآلات، دوخت های ســنتی، ســفال و 
ســراميک، فراورده هــای پوســت و چرم، 
لباس های محلی و ســنتی و نساجی سنتی 
در مرحله  اســتانی داوری شــدند که 7 اثر 
 طبق شاخص ها و معيارهای داوری برگزيده 

شدند.

وی اظهار کرد: آرزو قريشی در رشته نساجی 
سنتی، فاطمه رنجبران در رشته دوخت های 
ســنتی، پانته آ نقيب پور در رشته دوختهای 
سنتی، هاجر شهداد نژاد در رشته چرم دوزی، 

نفيســه راستی در رشته ســاخت زيورآلات، 
علی صادقی در رشــته حصيربافی و طاهره 
خدامی در رشته البسه محلی نفرات برگزيده 
مرحله استانی جشــنواره صنايع دستی بسيج 

هستند.
رمجی تأکيد کرد: به زودی با همکاری بسيج 
هنرمندان، نمايشــگاهی از آثار شرکت کننده 
در مرحلــه اســتانی در معبــد هندوهــای 
بندرعباس برگزار می شــود که در مراســم 
اختتاميه اين نمايشــگاه از نفــرات برگزيده 

تقدير می شود.

۷ اثر از هرمزگان به دومين جشنواره ملی صنایع  دستی بسيج راه یافتند

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 
ضمن عرض تسليت و ابراز همدردی با مردم 
فهيم ايران و خانواده های شهدا و مصدومين 
از اعــلام آمادگی دانشــگاه علوم پزشــکی 
هرمزگان در امدادرســانی به مصدومين حادثه 

تروريستی گلزار شهدای کرمان خبر داد.
کمالی معاون درمان دانشــگاه علوم پزشکی به گزارش نــدای هرمزگان، دکتــر منوچهر 

ضمن عرض تسليت به محضر امام زمان)عج(، 
فرماندهــی کل قوا )امام خامنــه ای مدظله 
العالی(، آحاد ملت شــريف ايران اســلامی و 
خانواده های شهدای اين حادثه گفت: دانشگاه 
علوم پزشکی هرمزگان در راستای امدادرسانی 
به مصدومين ايــن حادثه جهــت اعزام تيم 
پزشــکی متخصص به همراه کادر پرستاری و 

پيراپزشکی اعلام آمادگی می نمايد.

همچنين در اين راســتا بيمارستان های استان 
از جمله بيمارستان های شهرهای بندرعباس و 
حاجی آباد و رودان در آماده باش کامل بوده و 
در صورت نياز ، مهيا جهت پذيرش مصدومين 

اين حادثه می باشد.
دکتر کمالی همچنين اذعان داشــت اورژانس 
۱۱۵ نيز در راســتای اعزام آمبولانس آماده به 

خدمت رسانی می باشند.

اعلام آمادگی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان در امدادرسانی به مصدومين 
حادثه تروریستی گلزار شهدای کرمان

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئيس جهاددانشــگاهی استان هرمزگان از 
دستيابی جهاددانشــگاهی به توانايی تبديل 
»هماتيــت« به مگنتيت، مــاده اوليه توليد 

فولاد خبرداد.
به گزارش ندای هرمزگان، احمد زاهری در 
نشست با استاندار که با حضور ذاکری رئيس 
جهاد دانشگاهی تربيت مدرس تهران که در 
دفتر استاندار هرمزگان برگزار شد، با اشاره 
به توانمندی های علمی و پژوهشــی جهاد 
دانشــگاهی، اظهار کرد: جهاد دانشگاهی با 
ورود خود به عرصه های علمی نو توانســته 
نقش مهمی در پيشــرفت علمی کشور ايفا 
کند به نحوی که در برخی از علوم روی مرز 

علم درحال راهبری است.
وی بــا ذکر اين نکته که جهاددانشــگاهی 

دارای يک شــبکه به هم پيوســته علمی و 
نخبگانی است، عنوان کرد: اين شبکه جهاد 
گران علمی در سراسر کشور به هم متصل 
هستند و سعی در بالفعل کردن ظرفيت های 
اســتان ها و برنامه ريزی برای حل مسائل و 

چالش های کشور دارند.
رئيس جهاد دانشــگاهی هرمزگان، با بيان 
اين نکته که بر اســاس برآورد کارشناسان 
در ســال های آينــده با کمبود مــواد اوليه 
معدنی برای توليد فولاد روبرو خواهيم بود، 
بيان کرد: پژوهشــگران جهاد دانشــگاهی 
توانسته اند با اقداماتی هماتيت را به مگنتيت 
، ماده اوليه برای توليــد فولاد تبديل کنند 
که اين امر باعث جلوگيری از بروز هرگونه 
چالش در زمينه اجــرای طرح های ايجاد و 

توسعه ای فولاد کشور شود.

زاهری با اشــاره به اين نکتــه که توافقاتی 
با اســتانداری هرمــزگان بــرای در اختيار 
قــرار دادن يک پهنه هماتيــت برای انجام 
اقدامات پژوهشی و علمی انجام شده است، 

خاطرنشان کرد: بر اساس تدبير استاندار به 
جهاد دانشگاهی استان ماموريت داده شد تا 
اکتشاف در پهنه های معدنی جهت اکتشاف 

هماتيت در استان هرمزگان آغاز کند.

رئيس جهاددانشگاهی هرمزگان خبر داد:

دستيابی جهاد دانشگاهی به توانایی تبدیل »هماتيت« به ماده اوليه توليد فولاد



فرهنگ
 

کتاب »مادرانه« نوشته حجت الاسلام محمد جواد نظافت 
یزدی توسط انتشارات به نشر )آستان قدس رضوی( منتشر 

و راهی بازار نشر شد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، کتاب »مادرانه« نوشــته محمد 
جواد نظافت یزدی به  تازگی توســط انتشــارات به نشــر 
)آستان قدس رضوی( منتشر و روانه بازار نشر شده و تأملی 

در مقام مادری و فرزندآوری است.
کتــاب پیــش رو، مجموعه گفتارهایی از حجت الاســلام 
محمدجواد نظافت یزدی را شامل می شود که با بهره گیری 
از تعالیم و معــارف قرآن به مقام و جایگاه مادری پرداخته 
شــده اســت. ضرورت و اهمیت فرزندآوری بــا توجه به 
فرمایشات رهبر انقلاب و برنامه حساب شده دشمن درباره 
موانع فرزندآوری، نگرش های غلط و رفتارهای نادرســت 
که ممکن اســت مانع فرزندآوری در میان خانوادها شود، 
از جمله مطالبی هستند که در مباحث این کتاب قرار دارند.

در پایان نیز مجموع هایی از تصاویر درباره رسالت مادری، 
فرزند آوری و تربیت فرزند ضمیمه شده است. این تصاویر 
حاصل کار برخی مؤسسات و نهادهای دغدغه مند در زمینه 
فرزنــدآوری مانند نهضت مردمی پوســتر انقلاب، پویش 
ایران جوان، سایت رهبر انقلاب )بخش ریحانه(، مجموعه 
خیمه )بانــوان هنرمند انقلابی( و خانــه طراحان انقلاب 

اسلامی هستند.
در بخشی از این کتاب آمده است:

»مادر واژه ای اســت که در تمــام فرهنگ ها و ادیان مورد 
تقدیس و ستایش بوده اســت. این ستایش بیانگر جایگاه 
بلند و اهمیت والای این نقش در هستی است. این جایگاه 
والا تنها نصیب بانوانی می شود که با فرزند آوری و تربیت 
نسل آینده به مقام پرشکوه مادری نائل شوند و شیرینی و 

زحمت توأمان آن را پذیرا باشند.«
این کتاب با ۲۴۸ صفحه، شــمارگان هزار نسخه و قیمت 

۱۱۰ هزار تومان عرضه شده است.
دفتر دوم کتاب »خون شــریکی«؛ مجموعه یادداشت های 

رسانه ای محمدسرور رجایی نویســنده و شاعر افغانستانی 
منتشر شد.

به گزارش ایرنا، دفتر دوم کتاب »خون شریکی«؛ مجموعه 
یادداشت های رسانه ای محمدسرور رجایی نویسنده و شاعر 
افغانستانی به کوشش علی اصغر مرتضایی راد، پژمان عرب 

و علی ناصری منتشر شده است.
در مقدمــه این کتاب به قلــم امیر ســعادتی می خوانیم: 
»زنده یاد محمدســرور رجایی طبق نوشــته های خودش 
حوالی ســال ۱۳۷۳ به ایران مهاجرت کرده اســت. سابقه 
آشــنایی و رفاقت من با ســرور به نیمه دوم دهه هشــتاد 
بازمی گردد. یادداشــت ها و شــعرهایی از او را اینجا و آنجا 
دیده و خوانده بودم؛ اما شــاید حدود سال ۱۳۸۵ یا ۱۳۸۶ 
بــود که او را بــرای اولین  بار در تهــران و در دفتر مجله 

»راه« دیدم.
بعد از ماجراهای تعطیلی ســوره، هنوز دفتر مطالعات جبهه 
فرهنگی انقلاب اســلامی، دفتردســتک دار نشــده بود و 
همه اش در همان دفتر مجلــه راه بودم. در همان برخورد 
اول احساس کردم سال هاست می شناسمش. این به  خاطر 
عمری همسایگی و همنشینی با مهاجران افغانستانی بود. 
مــن در کوچه وحــدت از میلانِ حمام در قلعه ســاختمان 
مشهد به دنیا آمدم... آن دو دهه همسایگی به همزیستی و 

همدردی و همدلی رسیده بود.
ســرور را که دیدم انگار محرم و صفر، دو پسر »ننه مارم« 
که روز عاشــورا شورباهای خوش مزه ای می پخت را دیدم. 
انگار جواد افغانی را دیدم که چند باری با او سر گذر رفتم. 
انگار سیداسماعیلِ »ننه اســماعیل« را دیدم که می گفتند 
طالبان او را کشــته اند. انگار پسر »ننه حکیمه« را دیدم که 
بــرای خودش طلبه فاضلی بــود و کتاب هایی از او امانت 

گرفته بودم.
انگار سیدحسن علوی را دیدم که شاگرد اول شیفت باهنر 
مدرســه راهنمایی سیدجمال قلعه ســاختمان بود و با من 
دبیرستان نمونه دولتی قبول شــد؛ اما چون افغانستانی بود 
نتوانست ثبت نام کند و من یک شب تا صبح برایش گریه 
کردم و می خواستم قید دبیرستان نمونه را به خاطر او بزنم. 
ســرور را که دیدم، انگار همه همسایه های کوچه وحدت 

را دیدم...
حالا که دوباره یادداشــت های او را می خوانم، بیشــتر در 
حسرت از دســت دادن او جگرم می ســوزد. عمق نگاه و 
گســتره و تعدد حوزه های فعالیــت او در میان فرهنگیان 
مهاجر افغانستانی کم نظیر و بهتر است بگویم بی نظیر بود. 
ســرور به  لحاظ بازکردن جبهه های جدید و مرزگستری در 
فرهنگ و هنر و ادبیات انقلاب اســلامی نیز آدم ویژه ای 
بود. با خودم فکر می کنم باری را که سرور رجایی برداشته 
بود، دوباره چه کســی بلند می کند؟ مســئولیتی را که او بر 
دوش کشــیده بود، چه کسی بر عهده خواهد گرفت؟ معلوم 
نیست حتی یک بنیاد و سازمان جدید، اگر عقل و شعوری 
برای تأسیس چنین مجموعه ای باشد، هم بتواند این حجم 

از کار را پیش ببرد.
مرحوم محمدسرور رجایی بیست سال آخر عمر با برکتش 
را صرف جمع آوری اطلاعات و خاطرات مربوط به شهدای 
ایرانی جهاد افغانســتان و شهدای افغانستانی دفاع مقدس 
کرد. »از دشت لیلی تا جزیره مجنون« خاطرات رزمندگان 
افغانســتانی دفاع مقدس، »ماموریت خدا« هفت روایت از 
احمدرضا ســعیدی شهید ایرانی جهاد اسلامی افغانستان و 
کتاب »در آغوش قلب ها« اشعار و خاطرات مردم افغانستان 

از امام خمینی )ره( آثار منتشرشده از مرحوم رجایی  است.

همزمان با پیروزهای پیاپی نادر و بعد از شکســت کامل 
قشــون افغان ؛ برخی از ســربازان افغانی که جان سالم 
بــه در برده بودند از طریق بنــادر جنوبی ایران از جمله 
بندرعباس و بندرلنگه با هر تمهیدی بود سوار بر کشتی 
های گوچک شــده و به برخی از بنادر عمان و بحرین 

پناهنده شدند.
بحرین در آن ســالها توسط شیخ جبار هوله اداره میشد. 
وی هراســناک از غضب نادر، به افغانهای فراری مجال 

آمدن به ساحل بحرین نداد.
فراریان که بالغ بر یک هنگ بودند توســط قوای شیخ 
جبار کشته شــدند.البته افغانهای پناه برده به عمان نیز 
سرنوشت بهتری پیدا نکردند و آنهایی که آن روزگار در 
مسقط بوده اند عنوان کرده اند که در فقر فلاکت روزگار 

سپری می کردند.
این پایان سیاه سرنوشت متجاوزان به ایران زمین بود.

بندرعباس و روزهای آرام! 
اوضاع در جنوب به واسطه بر افتادن افغانها رو به آرامش 
نهاد و کم کم بازرگانی به ســبب برقراری امنیت رو به 
فزونی نهاد.در این بین شورشــی به سال ۱۱۴۳ توسط 
محمدخان بلوچ والی فارس، سراســر جنوب را به آشوب 
کشاند که البته این شورش با شکست و فرار محمدخان 

بلوچ به جزیره کیش خاتمه یافت.
و اینک نیروی دریایی

محققان شرق شناس از جمله ادوارد براون و پاول هرن 
از اینکه چطور عشــایرزاده ای همچون نادر که عمرش 
دریا ندیده به فکر تشــکیل نیــروی دریایی قدرتمندی 
افتاده است در حیرت هســتند. شاید یک علت آن فرار 
افغانها و همچنین شــورش محمدخــان بلوچ از طریق 
ســواحل و عدم همکاری کمپانی های تجاری غربی با 
دولت ایران باشد .البته باید توجه داشت که در آن سالها 
هنوز انگلیســی ها توان نظامی چندانی در خلیج فارس 
نداشــتند و هلندیها نیز همانند انگلیس ها بیشتر توجه و 
تلاش خود را صرف بازرگانی در خلیج فارس می کردند.

به هر ترتیب به دســتور نادرشــاه ،عبدلطیف خان نامی 
در ســال ۱۱۴۶ به مقام دریاسالاری قوای بحریه ایران 
انتخاب و در بندرعباس مشغول کار شد.عبدالطیف خان 
با داشتن امریه های دولت ایران کمپانی های خارجی را 
زیر فشــار قرار داد تا کشتی های جنگی خود را به ایران 
بفروشند اما آنها زیر بار نمی رفتند و اصولا علاقه ای به 

قدرت گرفتن ایرانی ها در دریا نداشتند.
از این رو کار تشکیل نیروی دریایی بسیار کند در جریان 
بود. اما نادر دست بردار نبود و فشار شدید دولت افشاری 
برای تشــکیل نیروی دریایی به گونــه ای بود که پای 
طهماســب قلی خان جلایر که از سرداران مهم افشاریه 
بود به بندرعباس کشــاند.جلایر همانند عبدلطیف خان 
کمپانی ها هلندی و انگلیســی را زیر فشار قرار داد.آنها 
نیز که خشــم نادر واهمه داشتند سرانجام با بی میلی دو 
فروند کشــتی به طهماسب قلی خان فروختند. از سوی 
دیگر عبدلطیف خان نیز تعــدادی از جهازات نیرو بر از 
تجار محلــی کنگ و لنگه خریداری کــرده و از مراکز 
لنج سازی بندرکنگ و لنگه خواسته شد تا برای نیروی 
دریایی ایران ،کشــتی های کوچــک نیرو بر که در حد 

اندازه لنج های امروزی بودند ،تهیه کنند.
بندر نادریه )بوشهر( احیاء می شود

اتفاق مهمــی که برای تاریخ بندرعبــاس حائز اهمیت 
است.توجه دولت افشاری به بندربوشهر بود.

در ســال ۱۱۴۷قمری قوای ایران در غرب کشور، برای 
بازســتاندن مناطق از دســت رفته با عثمانی ها درگیر 
جنگ بود از این رو به دســتور نادرشاه ، ستاد فرماندهی 
دریایی،و کارخانجات کشــتی ســازی و توپ ریزی به 
بوشــهر که به بندر بصره یعنی مهــم ترین بندرتجاری 

عثمانی ها نزدیک بود،منتقل شد. 
شــاید بعد از بازســتاندن جزیره هرمز و مهاجرت سکنه 
ایــن جزیره به دیگر بلاد ،این رخداد را باید دومین علت 
مطرود ماندن بندرعباس از ابتدای دوره افشاریه تا تقریباٌ 

اواسط دهه ۵۰ شمسی ذکر کرد.
در این زمــان، مراکز بزرگ بندری کــه اینک مجتمع 
بندری شــهید رجایی و شــهید باهنر نام نهاده شدند به 
تدریج شــکل گرفته و سرانجام بعد از گذشت ۳۰۰ سال 

دوباره بندرعباس بندر اول ایران شناخته شد.
البته باید متذکر شــد کــه در دوره قاجاریه بنادر لنگه و 
کنگ نیز در کنار بندر بوشــهر از لحاظ اهمیت بســیار 
رونق گرفتند و تجارت بندرلنگه در دوران قاجار این بندر 

را بسیار ثروتمند کرد. 
باری همزمان با جنگ های ســخت ایران و عثمانی که 
در صفحات غربی کشــور در جریان بود ،نیروی دریایی 
کوچک ایران نیز به کمک ۸ هزار سرباز به بصره حمله 
کرد.ایرانیان در اولین جنگ دریایی حریف نیروی دریایی 
عثمانی که با کمک کشــتی های انگلیسی تقویت شده 

بود،نشده و دست خالی به بوشهر برگشتند.
بــا این حال قوای ایران در غرب کشــور تمامی بلاد از 
دســت رفته را از عثمانی ها بازستاند و آنها را به سختی 
شکســت داد.نادرشاه که از مغلوب شدن عبدلطیف خان 
فرمانده قوای دریایی ســخت برآشفته بود او را عزل و 
تجهیز قوای بحریه را در دســتور کار قرار داد.این بار به 
کمک چند مهندس انگلیسی قرار بر آن شد که با چوب 
های بریده شــده جنگل های شمال ،نیاز کشتی سازان 
جنوبی برآورده شود.اما این اقدام به سبب خسیس بودن 
نادرشاه و بیگاری گرفتن از مردم روستاهای شمالی بی 

نتیجه ماند.
 ادامه دارد
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1- دلبستگی به حق: 
در وحدت وجود باید از کثرات و عشق های 
پراکنده نجات یافــت و دل در گرو محبوب 
پایــدار نهاد و از هر گونه امر نســبی متوجه 
امر مطلق شــد. چون نســبیات و ممکنات 
زوال پذیرنــد. دل از همــه بریدن و در گرو 
حق گذاردن سرانجام مطلوبی به همراه دارد. 
به قول مولوی اگر بر شاهدان خوارزم عاشق 
نشــوند آخر بر خوارزم عاشق باید شدن که 
در او شــاهدان بی حدّنــد و آن خوارزم فقر 
است که در او خوبان معنوی و صورت های 
روحانــی بی حدّند. که به هر که فرود آیی و 
قرار گیری دیگــری رو نماید که آن اول را 
فراموش کنی الامالانهایه. پس بر نفس فقر 
عاشق شدیم که در او چنین شاهدانند.)فیه ما 

فیه ص ۱۵9(
مولوی اغلــب اصطلاح فقر را مترادف با فنا 
و نیستی به کار می برد. درویش کسی است 
که فقیر اســت زیرا چیزی از خودش ندارد. 
او تماما تهی از خودی اســت. فقیر حقیقی 
در واقع غنی ترین همه ی انســان ها است. 

زیرا از هستی خویش فراغت یافته و باقی در 
خود حقیقی است. این فرموده ی پیامبر نیز 
ناظر به همین معناســت فقر فخر من است.
)راه عرفانی عشــق، ویلیام چیتک، برگردان 

شهاب الدین عباسی ص ۲۱۵(
چون فناش از فقر پیرایه شــود/ او محمدوار 

بی سایه شود
فقر فخری را فنا پیرایه شــد/ چون زبانه ی 

شمع او بی سایه شد
شمع چون در نار شــد کلی فنا/ نه اثر بینی 

زشمع و نه ضیا)مثنوی ۵/ ۶۷۲(
در داستان ایاز، شناختن خویش یعنی حالت 
رقت انگیز پیشین خود)چارق و پوستین( به 
معنای شناختن خداوندگار خویش است یعنی 
بخشش بی پایان خداوند که بدون آن آدمی 
هیچ است. این کاربرد استادانه مخالف عادت 
از حدیث مشــهور هر کس خود را بشناسد 
خداوندگار خویش را می شناســد، نشان می 
دهد که مولــوی این حدیــث را به مفهوم 
وحدت وجود آن گونه که معمولا حقیقت امر 
است تفسیر نکرده است.)شکوه شمس، آنه 

ماری شیمل ص ۲۶۷(
2- یکسانی و اتحاد: 

در وحــدت وجــود مذهب و زبــان و نژاد و 
جغرافیا یکی می شوند.

گه ترک و گه هندو گه رومی و گه زنگی/ از 
نقش تو است ای جان اقرارم و انکارم

تفاوت میان ترک و هنــدو یا میان رومی و 
زنگی بخشــی از دنیای مادی است؛ آن گاه 
که آنــان در آیینه می نگرند. هر چند گاهی 
تشخیص نمی دهند، زیبایی و زشتی خویش 
را مشاهده می کنند. اما همان گونه که آنان 
پیش از تولــد مانند هم بودند .جمله در پس 
دیوار گور دوباره مانند هم به نظر خواهند آمد.

)شکوه شمس ص ۲۷۷(
اتحاد یار با یاران خوش است/ پای معنی گیر 

صورت سرکش است
صورت سرکش گدازان کن به رنج/ تا ببینی 

زیر او وحدت چو گنج)مثنوی ۶۸۲/۱(
3- تواضع: 

در بــاره ی تواضع منبعــث از وحدت وجود 
مولوی در فیه مافیه گوید: آخر این انا الحق 
گفتــن، مردم می پندارند کــه دیوی بزرگ 
اســت. اناالحق تواضع اســت زیــرا آن که 
اناالحق گوید، خود را عدم کرد. به باد داد. می 
گوید اناالحق یعنی من نیســتم همه اوست. 
جز خدا را هستی نیســت. من به کلی عدم 

محضــم و هیچم)فیه مافیه ص ۴۴( همین 
عقیده در دفتر آخر مثنوی نیز بیان شده است

در قلزم نیستی خود غوطی خورد/ آن گه پس 
از آن در اناالحق می سفت)مثنوی ۲۰9۵/۶(

غربت عارف از وطن، همان دوری از هویت 
امکانی اســت.. در اثر غربت بر او مکشوف 
می شــود که وی حق است اما وطن حق را 
مکان نیســت. لذت ممکن با این شهود از 
وطن امکانی خود دور می افتد... اما عارفان 
کامل هیچ غربتی ندارند. آنان اعیان ثابته در 
مقام خودند. کاشانه ی خود را هرگز رها نمی 
کنند لذا حق آیینه ی آنهاست.)طریق عرفانی 

معرفت، چیتک ص ۵۷۸(
مولوی بر این باور اســت که حقیقت دانش 
در پرتو تواضع قابل دســتیابی است آنجا که 

می گوید:
فقــه فقه و نحو نحو و صرف صرف/ در کم 

آمد یابی ای یار شگرف)مثنوی ۱/ ۲۸۴۷(

ادامه دارد

استاد دانشگاه

?.................................... دکترعباس فضلی

نتایج اخلاقی وحدت وجودی مولانا

از امروز تا آغاز چهل ودومین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر، یک مــاه زمان باقی مانده و در این 
یک ماه، گمانه زنی هایی درباره حضور فیلم ها از 
نهادهای مختلف و همچنین فیلم  های مستقل 
در این جشنواره، تنور آن را تا روز افتتاحیه داغ 

نگه خواهد داشت.
بــه گزارش خبرنــگار فرهنگی ایرنا، درســت 
۳۰ روز دیگــر و در چنیــن روزی فرش قرمز 
جشــنواره فیلم فجر در برج میلاد تهران پهن 
خواهد شــد و این مکان، میزبانی ۱۰ روزه خود 
را از هنرمندان، بازیگران و اصحاب رسانه آغاز 

می کند.
برای ســینه فیل ها، مردم علاقه مند به سینما و 
اصحاب رسانه در این فاصله یک ماهه، حدس  
زدن درباره حضور فیلم ها در جشــنواره از همه 
چیز بیشتر می چسبد. نه تنها جشنواره فیلم فجر 
بلکه حضور فیلم ها در هر جشــنواره ی معتبری 
در دنیا ایــن گمانه زنی ها را بــه همراه دارد و 
همین حدس و گمان هاست که تازگی جشنواره 

را تا روز اختتامیه نگه می دارد.
این حدس و گمان ها اما از سال گذشته شروع 
شد؛ وقتی بهروز افخمی پیش از شروع جشنواره 
فیلم فجر اعلام کرد فیلمی درباره شــهیدطیب 
برای جشنواره ســال آینده می سازد. این اولین 
فیلمــی بود که خبری مبنی بــر حضور خود را 
در جشنواره فیلم فجر امســال اعلام می کرد. 
گمانه ها تا امروز هم ادامه داشــته؛ تا امروزی 
یعنی دقیقا ۳۰ روز پیش از آغاز این فســتیوال 
که اعلام خبر حضور فیلم های دیگری در این 
ماراتن، کنجکاوی ها را درباره فیلم های ســال 

جدید سینمای ایران بیشتر کرده است.
فارابی و حضورِ پررنگ دوباره

پس از اســتقبالی که از شــادوران در چهلمین 
جشــنواره فیلم فجر به عمل آمد حالا حسین 
نمازی فیلم تازه ای را به این جشنواره می فرستد 
که در ترکیب زوج اصلی با شــادروان متفاوت 
اســت. در این فیلم مهرداد صدیقیــان و الناز 
حبیبی ایفای نقش می کنند و همچون شادوران 

در یک بازه زمانی مشخص روایت می شود.
داستان در سه شبانه روز و یک مراسم عروسی 
می گذرد و این همه آن چیزی است که تاکنون 
از شه ســوار می دانیم. هنوز بازیگران دیگر این 
پروژه اعلام نشــده اند اما با توجــه به تجربه 
نســبتا پراستقبال شادوران و نیمه روایتی که از 
شه سوار می دانیم، به نظر می رسد این فیلم نیز 
ترکیب پر بازیگری داشته باشد. نمازی نوشت:

»با اینکه همه  فیلم هام برام جذابن. اما این فیلم 
تنها فیلمی بود که دوست نداشتم فیلمبرداریش 
تموم شــه. خوشحالیم وقتی کات آخر رو گفتم 
به حدی بود که یادم نمیاد این حد از خوشحالی 
رو تابحال تجربه کرده باشــم. امیدوارم ببینید 
و بپســندید. فعلا رونمایــی می کنیم از گریم 
مهرداد صدیقیان و الناز حبیبی که خیلی خوش 
درخشــیدن در نقش هاشــون. ممنون زحمات 
تک تک بچه هــای گروه خوبمون هســتم و 
عذرخواهی می کنم که مجالی نیســت اســم 
تک تک شون رو اینجا بیارم.«. شه سوار محصول 
 بنیــاد ســینمایی فارابی و بخــش خصوصی

است.
قرارگاه سری، پرتره ای از زندگی شهید هاشمی

فارابی امسال در دومین محصول مشترک خود 
با ســازمان اوج، فیلمی را جلوی دوربین برده 
که درباره زندگی شهید علی هاشمی است. این 
شــهید فرمانده مهم ترین عملیات های ســال 
های جنگ در هشــت ســال دفاع مقدس بود 
که در سال ۶۷ و در جزیره مجنون به شهادت 

رسید.

به جز یک مســتند به نــام زیر صفر مرزی که 
درباره ناپدید شدن این شهید در روزهای پایانی 
جنگ اســت فیلم ســینمایی درباره این شهید 
ساخته نشده و این سوژه قرار است برای اولین 

بار در قرارگاه سری روایت شود.
دانش اقباشــاوی در چهارمین تجربه فیلم بلند 
خود به سراغ این سوژه رفته و آن را کارگردانی 
می کند. هیهات و تاج محل و زاپاتا ســه فیلم 
قبلی این کارگردان هســتند که ســوژه هایی 
متفاوت داشــتند و این اولین فیلم پرتره درباره 
یک شــهید جنگ اســت که دانش اقباشاوی 
آن را کارگردانــی و جلیل شــعبانی آن را تهیه 
کنندگی می کند. نام پیشین این فیلم اسفند بود 
که به روال طبیعی تغییــر نام فیلم ها پیش از 

جشنواره، به قرارگاه سری تغییر کرده است.
آبی روشن و انتشار تصویری تاریک

تنهــا تصویــری کــه از دومین فیلــم بابک 
خواجه پاشــا منتشر شــده تصویری از مهران 
احمدی اســت که کنجکاوی ها را درباره ادامه 
ایفای نقش های جدی این بازیگر پس از غریب 
و روایت ناتمام سیما برمی انگیزد. بابک خواجه 
پاشا کارگردان این فیلم سال گذشته با فیلم در 
آغوش درخت سیمرغ بلورین بهترین فیلمنامه 
را دریافت کرد و حالا با آبی روشن به جشنواره 

فیلم فجر می آید.
این فیلم محصــول بنیاد ســینمایی فارابی و 
موسسه اوج اســت که مهران احمدی، مهران 
امینی تبار،  مرتضــی  حاتمی،  ســارا  غفوریان، 
روح الله زمانی، علی اکبر اصانلو و کاظم هژیرآزاد 
در آن ایفــای نقش می کنند. بــا فیلمبرداری 
پراکنده ای که این اثر در شــهرهای خلخال، 
تالش، نیشــابور، مشــهد و تهران داشته باید 
منتظر پایان تدویــن و حضور قطعی این فیلم 

در جشنواره فیلم فجر باشیم.
آسمان غرب، شهید شــیرودی به فجر 

می آید
احتمــالا کنجکاوی برانگیزتریــن نکته درباره 
آســمان غرب حضور میــلاد کی مرام در نقش 
شهید شیرودی اســت که تا به حال نیز همین 
خبر از این فیلم رســانه ای شــده. کی مرام که 
حضــورش در این نقش با نظــرات متفاوتی از 
ســوی مخاطبان همراه بود قرار است، ایفاگر 
نقش شهید شیرودی در مقطعی از زندگی اش 
باشد. از این شهید جز ســریالی به نام سیمرغ 
کــه روایت گر زندگی او در کنار شــهید احمد 
کشوری اســت، فیلم یا مستندی ساخته نشده 

و این اهمیت آسمان غرب را بیشتر می کند.
محمد عســگری کارگــردان این فیلم ســال 
گذشــته با اتاقک گلی در جشــنواره فیلم فجر 
حضور داشــت که روایتی از عملیات مرصاد در 

سال ۶۷ و ورود منافقین به کشور بود.
آپاراتچی، مصائب یک فیلمساز

در ســینمای ایران فیلم هایی جسته وگریخته 
به مصائب فیلمســازی و فیلمســازان پرداخته 
اند. بانوی اردیبهشــت، میکس با بازی زنده یاد 
خسرو شــکیبایی و فیلم های دیگری که خود 
ســینمای ایران را دستمایه ســاخت آثارشان 
کرده اند. فیلم آپاراتچی نیــز تازه ترین فیلمی 
است که با اقتباس از کتاب آپاراتچی خاطرات 
شــهید جلیل طائفی اســدی در دســت تولید 
است. این فیلمســاز انقلاب که با یک دستگاه 
آپــارات بــرای مــردم فیلم پخــش می کرده 
زحماتــی را برای پخش فیلــم در میان مردم 
به جان خریده و اکنون پس از ســال ها زندگی 
 خودش دستمایه ســاخت فیلم سینمایی شده

است.
آپاراتچی محصول مشــترک فارابی و سازمان 

سینمایی ســوره اســت که قربانعلی طاهرفر 
ساخت آن را به عهده دارد. هومن برق نورد نیز 
قرار است در نقش جلیل طائفی به ایفای نقش 

در این اثر بپردازد.
شور عاشقی در کاروان اهل بیت

در کنــار روایات شــهدا و تاریــخ معاصر دفاع 
مقدس، شــور عاشقی قرار اســت به ماجرای 
کاروان اسرای امام حسین) ع( بپردازد. داریوش 
یــاری کارگردان این اثر در گفت وگویی با ایرنا 
از به پایان رســیدن تدوین این اثر و حضور آن 

در جشنواره فیلم فجر خبر داده بود.
تهیه کنندگــی ایــن اثر را بنیاد شــهید و بنیاد 
ســینمایی فارابی بر عهده دارند و نویســندگی 
و کارگردانــی آن را نیز داریوش یاری برعهده 
داشته اســت. یاری پیش از این با فیلم کربلا 
جغرافیای یک تاریخ در قالب مســتند تاریخی 
و با روایت شــهاب حســینی به واقعه کربلا و 

عاشورا پرداخته بود.
شــهید مجید بقایی و زندگی یک شهید 

دیگر در جشنواره فجر
بنیاد ســینمایی روایت فتح پس از تجربه نسبتا 
موفق اتاقک گلی امسال به سراغ ساخت پرتره 
ای ســینمایی درباره شــهید دکتر مجید بقایی 
رفته اســت. قهرمان جندی شاپور فیلمی است 
که این روزها در خوزستان در حال تولید است و 
زندگی شهید مجید بقایی را به تصویر می کشد. 
ابوذر پورمحمدی  مهدی صاحبی کارگردانی و 

تهیه کنندگی این اثر را بر عهده دارند.
شــهید مجید بقایی پس از عملیات رمضان به 
سمت معاون شهید حسن باقری در فرماندهی 
قــرارگاه کربلا منصوب شــد و بعد پس از آن 
که شــهید باقری جانشین یگان نیروی زمینی 
سپاه شــد، مســئولیت قوای یکم کربلا را به 
عهــده گرفت. شــهید بقایی قبــل از عملیات 
والفجر مقدماتی به همراه شــهید حسن باقری 
در منطقه عملیاتی ماند و صبح روز بعد به اتفاق 
چند نفر از فرماندهان دیگر با دو دستگاه جیپ 
برای شناسایی منطقه حرکت کرد که در همان 

جا با اصابت خمپاره دشمن به شهادت رسید.
این فیلم ها اوج میگیرند

فیلم ســینمایی درباره شــهید زین الدین دیگر 
پرتره ســینمایی امسال است که چند ماه پیش 
در مرحله پس تولید قرار گرفت. فیلم سینمایی 
زندگی این شهید که مجنون نام دارد تاره ترین 
اثری است که سازمان سینمایی اوج به جشنواره 
فیلم فجر می فرســتد. در این اثر سجاد بابایی 
نقش شهید زین الدین را ایفا می کند که پیش تر 
در فیلم های سینمایی تومان و سریال خسوف 
ایفای نقش کرده بود. ســال گذشته نیز برای 
بازی در فیلم استاد سیمرغ بلورین دریافت کرد. 
مجنون را حسین شامحمدی فیلمساز سینمای 
مســتند کارگردانی می کند که این فیلم اولین 
تجربه او در ژانر سینمای داستانی است. عباس 

نادران نیز تهیه کننده این اثر است.
»احمد« سراغ زلزله بم را می گیرد

زلزلــه بم با تمــام ابعاد و فجایعــی که در پی 
داشت تاکنون دستمایه ساخت اثری نشده بود 
اما چندی پیش انتشــار تصویری از فیلم احمد 
کنجکاوی ها را درباه این فیلم برانگیخت. امیر 
عباس ربیعی که فیلم ضد را نیز دز اکران دارد، 
در ســومین فیلم بلند خود به سراتغ زلزله بم و 
نقش شــهید احمد کاظمی در ساعت ای پس 
از این فاتجعه رفته اســت. این فیلم محصول 
مشترک سازمان سینمایی سوره و حوزه هنری 
و موسسه تصویر شهر سازمان فرهنگی هنری 
شــهرداری تهران است و بخش هایی از آن در 
تهران و بخش هایی نیز در بم فیلمبرداری شده 

اســت. نقطه صفر زمین نخسیتن نامی بود که 
ایــن فیلم برای خود برگزیده بود اما چندی بعد 

به احمد تغییر نام داد.
نکتــه قابل توجه در این فیلم ها آن اســت که 
از بازیگرانی برای ایفای نقش شهدا بهره برده 
شــده که پیش تر در نقش هایی کاملا متفاوت 
دیده شده اند. میلادکی مرام و سجاد بابایی که 
قرار است در نقش شهید شیرودی و شهید زین 
الدین ایفای نقش کنند، پیش تر در نقش هایی 
کاملا متفاوت دیده شده اند. به علاوه این فیلم 
های دیگری همچــون احمد ، قهرمان جندی 
شــاپور، مومن و.. نیز هســتند که هنوز خبری 
مبنی بر اینکه چه کســی نقش شهید را در آن 
ها ایفا می کند؛ رســمی نشــده. از این رو باید 
دید در باقی فیلم هایی که درباره زندگی شهدا 
هستند تا چه اندازه به سراغ بازیگرانی با چهره 
های جدید و کمتر شــناخته شــده در سنیمای 

ایران رفته اند.
فیلم های مستقل و ماراتن فجر

کاظم دانشــی چند روز پیش با انتشار تصویری 
از الناز شاکردوست در فیلم سینمایی بی بدن از 
تصویربرداری این فیلم خبر داد. فیلم سینمایی 
بی بدن نخســیتن کارگردانی مرتضی علیزاده 
اســت که به گفته تهیه کننده پروژه ۲۰ جلسه 
ای از فیلمبرداری را پشــت سر گذاشته. محمد 
عســگری تهیه کننده این فیلم در گفت و گو 
با خبرنگار ســینمایی ایرنــا از تدوین همزمان 
این پــروژه خبر داد و برای حضــور این فیلم 
در جشــنواره ابراز امیدواری کرد. کاظم دانشی 
نویســنده فیلم علفزار که دو ســال پذشته در 
چشــهنوراه فیلم فجر حضور داشــت در حال 

حاضر نیوسنمدگی این اثر را بر عهده دارد.
طنین خنده در سالن های فجر

فیلم ســینمایی کوکتل مولوتف به کارگردانی 
حسین دوماری و تهیه کنندگی محمد کمالی پور 
نخستین تصویر خود را از امین حیایی رونمایی 
کرده اســت. این فیلم طبق شــنیده ها روایتی 
کمدی از دهه ۵۰ است و قرار است در جشنواره 
فیلم فجر امســال حضور داشــته باشد . امین 
حیایی، احمد مهرانفر، ســتاره پسیانی با حضور 
یکتا ناصر و پژمان جمشیدی، علیرضا استادی، 
ســیاوش چراغی پور، نیلوفر کوخانی، شــادی 
امیرسلیمانی،  ســعید  نیکبخت،  محمد  خلیلی، 
کمند امیرســلیمانی گروه بازیگران این فیلم را 

تشکیل می دهند.
زودپز

چند روز قبل پس از اعلام حضور گلاره عباسی 
به عنوان بازیگــر زن فیلم ســینمایی زودپز، 
مثلــث بازیگران این فیلم کمدی با نوید محمد 
زاده، محســن تنابنده و گلاره عباسی تکمیل 
شــد. زودپز تازه ترین کمدی رامبد جوان است 
که در حال و هوای دهه ۶۰ روایت می شــود. 
ایــن فیلم ســینمایی را منصور  تهیه کنندگی 
ســهراب پور به عهده دارد. در ابتدا نیز قرار بود 
مهدی نادری این اثر را کارگردانی کند اما پس 
از مدتی بــا تغییر کارگردان همــراه و از آبان 
امســال، روند تولید آن با حضور رامبد جوان از 

سر گرفته شد.
صبحانه با زرافه

هم  زمان با اســتقبال مخاطبان از سریال جدید 
ســروش صحت با عنوان مگه تموم عمر چند 
بهاره، خبــر تولید فیلمی ســینمایی با حضور 
بهرام رادان، پژمان جمشــیدی و هوتن شکیبا 
منتشر شــد. صبحانه با زرافه  عنوان این فیلم 
بود که تهیــه کنندگی آن را محمد شایســته 
بــر عهده دارد. این فیلم کمدی در شــهرهای 
شــمالی فیلمبرداری شــده و گمانه زنی هایی 
 برای حضور آن در جشــنواره فیلم فجر وجود 

دارد.

3۰ روز تا ترافیک فیلم ها پشت فرش قرمز جشنواره

?....... کاظم گلخنی 



مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید:

۱۰ هزار واحد مسکونی در 
شهرهای جدید بهمن ماه 
افتتاح و تحویل می شود

بدهی گوگل، متا و تیک تاک 
در روسیه صاف شد

گزینه هندی ها برای پس 
گرفتن ۶۰۰ میلیون دلار 

بدهی از ونزوئلا

ســازمان شــیلات ایران اعلام کرد: نتایج حاصل از آمار 
مقدماتی گمرک جمهوری اســلامی ایران نشان می دهد 
که ارزش صادرات آبزیان در سال جاری با تراز مثبت ۱۹۵ 

میلیون دلار، به رقم ۲۳۵ میلیون دلار رسید.
بــه گزارش ایرنــا از وزارت جهاد کشــاورزی، نگاهی به 
وضعیت صادرات محصولات شــیلاتی در هشــت ماهه 
نخست ســال ۱۴۰۲ نشــان می دهد که مجموع ارزش 
صادرات آبزیان در ســال جاری رقم ۲۳۵ میلیون دلار و 
ارزش واردات نیز در این مدت ۴۰ میلیون دلار بوده که با 
مقایسه این ارقام، تراز بازرگانی خارجی آبزیان مثبت ۱۹۵ 

میلیون دلار است.
بر اســاس این گزارش ارزش صادرات آبزیان کشــور در 
هشت ماهه ســال جاری با ۶ درصد رشد نسبت به مدت 
مشابه گذشته از ۲۲۱ به ۲۳۴ میلیون دلار رسید؛ همچنین 
از نظر وزنی طی هشــت ماهه سال جاری صادرات انواع 
آبزیــان با افزایش ۱۴ درصدی نســبت به مدت مشــابه 

گذشته از ۱۱۶ به ۱۳۲ هزار تن رسید .
در این مدت خوراک آبزیان با ۴۳.۱۰۷ تن بیشترین، میگو 
با ۱۹.۱۸۷، یال اسبی با ۱۹۶۰۰ تن، ماهی کپور با ۱۰۴۶۷ 
و قــزل آلا بــا ۹۴۸۸ تن در رده های بعــدی محصولات 

صادراتی قرار دارند.
بر این اســاس ۷۰ درصد صادرات محصولات شــیلاتی 
ایران به چهار کشــور عراق )۳۹ هزار تن(، چین )۲۲ هزار 
تن(، امارات )۲۱ هزار تن ( و روســیه )۱۰ هزار تن( انجام 

شد.
مطابق آمار میزان واردات محصولات شیلاتی به کشور در 
هشــت ماهه سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۲ هزار تن و به ارزش 

۴۰ میلیون دلار است.
واردات محصــولات شــیلاتی از لحــاظ وزنی رشــدی 
نزدیــک به صفر درصــد و از لحاظ ارزشــی یک درصد 
 نســبت به مدت مشــابه ســال گذشــته کاهش داشته

است.
۸۹ درصد ســهم واردات متعلق به تون ماهیان است که 
هشــت درصد از نظر وزنی نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته رشد داشته است.

مدیر نیــروگاه ایــران  ال.ان.جی گفــت: ظرفیت تولید 
بخش گاز این نیروگاه ۳۷ درصد اســت که طی سه سال 
 آینده با ورود بخش ســیکل ترکیبی بــه ۵۷ درصد ارتقا

می یابد.
به گزارش ایرنا، »محمد مهدی  لو« در بازدید خبرنگاران 
از نیروگاه ایران  ال ان جی ال.ان.جی شرکت نیر پارس در 
عســلویه بوشهر اظهار کرد: در ســال ۱۳۸۷ قرارداد پنج 
واحــد گازی هرکدام به ظرفیــت ۱۶۲ مگاوات و ۲ واحد 
بخار هر کــدام به ظرفیت ۱۶۰ مگاوات با این شــرکت 

منعقد شد.
وی افزود: در این نیــروگاه چهار دیزل ۳.۳ مگاواتی قرار 
دارد که در سال ۱۳۹۱ واحد یک و ۲ گازی به بهره برداری 

رسید و وارد مدار تولید شد.
مدیــر پروژه نیــروگاه ایران  ال.ان.جــی تصریح کرد: در 
ســال ۱۳۹۱ این طرح بنا به دلایل مشــخص از طرف 
کارفرما تعطیل و از ســال ۱۳۹۹ مجــدد فرایند کار پس 
 از هشــت سال آغاز و واحد ســه نیروگاه وارد مدار تولید 

شد.
مهدی لو ادامــه داد: واحد چهار و پنج این نیروگاه نیز در 
سال ۱۴۰۰ و در زمانی که شبکه نیاز بسیار بالایی به تولید 

داشت به بهره برداری رسید.
مدیر نیروگاه ایران  ال.ان.جی شــرکت نیــر پارس بیان 
کرد: در ســال ۱۴۰۰ همچنیــن با یک فعالیت شــبانه 
روزی پســت GIS۴۰۰ کیلوولت نصب و بخشی از برق 
 تولیدی به پارس جنوبی و بخشــی نیز به شــبکه وصل

شد.
مهدی لو با اعلام این که مشــکلی بــرای افزایش تولید 
بــرق وجود ندارد ، گفت: اکنون پنــج واحد از هفت واحد 
نیروگاهــی راه اندازی شــده و در صورتی کــه کارفرما 
بخواهد، ۲ واحــد نیروگاهی دیگر نیز وارد مدار تولید می 

شود.
وی عنــوان کــرد: تجهیــزات اصلــی ماننــد توربین و 
ژنراتور به شــکل ۱۰۰ درصدی در داخل تولید می شــود 
 کــه کشــور را از نمونه هــای خارجــی بی نیــاز کرده 

است.
مهدی لو ادامه داد: از ظرفیت های مناســب و زیســت 
محیطی این نیروگاه و تمامی نیروگاه های مپنا در کشور 
این اســت که به جای مازوت فقــط از گاز و گازوئیل به 

عنوان سوخت استفاده می شود.

 خبر
  

سازمان شیلات ایران:
صادرات آبزیان در سال جاری به ۲۳۵ 

میلیون دلار رسید 

ظرفیت تولید بخش گاز نیروگاه ایران 
ال.ان.جی به ۳۷ درصد رسید 

1۷.۷ درصد
 سهم خانوارها از 

تسهیلات بانکی در 
کشور 

4میلیون
 سند در شهرهای 

زیر۲۵هزار نفر جمعیت 
صادر شد

1۵0باب 
مزارع نوآوری در سال 

جاری 

4۹.۸ درصد
 افزایش درآمدهای 

مالیاتی در لایحه بودجه 
سال آینده

۸میلیون
 خانوار تا پایان امسال 

تحت پوشش فیبر نوری 
قرار می گیرند 

10هزار و ۵00 دلار
 یارانه برای تاکسی 
های برقی اختصاص 

یافته است

۸0 درصد
 تاثیر کاهش مالیات 
روی بورس بررسی 

می شود  

۳00 دستگاه
 خودروی النترا عرضه 

می شود

14درصد
 رشد صادرات قیر 

نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 

160درصد 
افزایش قیمت گوسفند 

زنده 

1۳ تا۲۲درصد
 رشد حجم تولید فولاد 
کشور در بازار داخل 

۹1۳ واحد 
شاخص کل بورس 

ریزش کرد 

تیتر های 
کوتاه خبری

رییس اتحادیه سازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر تهران دلایل به 
تعویق افتادن ثبت اطلاعات طلافروشــان در ســامانه جامع تجارت را 

توضیح داد.
نادر بذرافشــان رئیس اتحادیه سازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر 
تهران در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه هفته گذشــته جلسه ای 
با مســؤولان ذی ربط در رابطه با سامانه جامع تجارت برگزار شد، اظهار 
کرد: ســامانه جامع تجارت از پارســال فعال بود اما در مورد عملکرد آن 
ابهاماتی برای صنف طلا وجود داشــت که در این جلسه اعلام کردیم. 
در نهایت نیز مقرر شــد که ثبت اطلاعات و ســرمایه در ســامانه جامع 
تجــارت تا ۳ ماه به تعویق بیفتد تا اگر نیاز به اصلاح بود این اصلاحات 

صورت گیرد.
وی افزود: با ســامانه مودیان مشــکلی نداریم زیرا هدف این ســامانه 
شــفاف ســازی پرونده های مالیاتی، اجــرای عدالــت مالیاتی و صدور 
صورت حســاب های الکترونیکی است تا فعالانی که بدون مجوز فعالیت 
می کنند و پرونده های مالیاتی ندارند شناسایی شوند که البته این سامانه 

هــم نیاز به زمــان برای آموزش دارد اما به هر حال ما مشــکلی با این 
سامانه نداریم.

این مقام صنفی گفت: در مورد ســامانه مودیان با توجه به جلســاتی که 
داشــتیم بنا شد تا پایان سال واحدهای صنفی نسبت به ثبت نام و صدور 

فاکتورهــای الکترونیکی اقدام کنند. طلافروشــان فاکتورها را در طول 
ماه می توانند در ســامانه ثبت کنند. جرایم عدم ثبت نام تا پایان ســال 

بخشوده شد.
بذرافشــان تصریح کرد: مشکل در تعدد سامانه هاســت که به ابهامات 
دامن زد و در نهایت منجر به مســموم شدن فضای مجازی با اطلاعات 
غیرکارشناسی شد و این شایعه ها باعث شد تا شرایط برای صنف طلا و 

مردم کمی مختل شود.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر تهران با اشاره 
به عدم هماهنگی ســامانه جامع تجارت و مودیان گفت: این ســامانه ها 
در مفاد اجرایی به خصــوص در مورد دریافت کد ملی خریدار طلا عدم 
هماهنگی داشــتند. به همین دلیل نیز ثبت اطلاعات در ســامانه جامع 

تجارت سه ماه به تعویق افتاد.
بــه گفتــه وی، در ســامانه جامع تجــارت باید مصرف کننــده نهایی 
 کــد ملی ارائه کند اما در ســامانه مودیان اخذ کد ملــی خریدار الزامی

نیست.

چرا ثبت اطلاعات طلافروشان در سامانه جامع تجارت به تعویق افتاد؟

اقتصادی شماره 44324
شنبه 

16 دی  1402

شناسه آگهی : 1635910

۱- نوع فراخوان: مناقصه عمومی 
۲- نام ونشاني دستگاه مناقصه گزار : اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

۳- موضوع مناقصه : اجراي عملیات محوطه سازی تعاونی تاکسیرانی بندرعباس و سایر آیتمهاي موردنیاز بر اساس نقشه ها و  مشخصات فني اجرایي منضم به اسناد مناقصه
۴- زمان و محل توزیع/فروش

- زمان شروع توزیع اسناد مناقصه :روز  شنبه مورخ     ۱۴۰۲/۱۰/۱۶ ساعت۱۵
- زمان پایان توزیع اسناد مناقصه : روز  چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۰  ساعت ۱۵

۵- محل دریافت اسناد مناقصه : کلیه مراحل فروش و تحویل و بازگشایی اسناد از طریق سایت تدارکات الکترونیکي دولت) ستاد ایران ( انجام می گردد.
۶- مهلت تحویل اسناد از سوي مناقصه گران : سایت تدارکات الکترونیکي دولت) ستاد ایران (

- مهلت و زمان  ارسال پیشنهادات : روز یکشنبه  مورخ   ۱۴۰۲/۱۱/۰۱ ساعت ۱۵
۷- موارد الزامي و مهم:

الف-ارائه گواهي صلاحیت ایمني الزامي است. 
۸- شرایط مناقصه گران: 

 ۹-  الــف( داشــتن شــخصیت حقوقــي ب( داشــتن توانایــي ارائــه ضمانتنامه بانکي شــرکت در مناقصــه و ضمانتنامــه انجام تعهــدات  پ( داشــتن حداقل رتبــه ۵ راه و ترابــری و ظرفیت خالی بر اســاس
     sajarnew.mporg.ir سایت 

۱۰- تاریخ بازگشــایي پاکت ها: روز  دوشــنبه  مورخ   ۱۴۰۲/۱۱/۰۲ ساعت ۱۰ در محل دفتر مدیریت واقع در ساختمان شماره ۱ اداره کل راه و شهرسازی هرمزگان-میدان ابوذر-جنب ساختمان دادگستری-ساختمان 
شروین 

جهت کسب اطلاعات بیشتر مي توانید به سایت هاي زیر مراجعه نمایید :
Setadiran.ir, http://iets.mporg.ir 

برآورد اولیه بر اساس فهرست بها راه و شهرستاننام پروژه
باند سال140۲

مبلغ تضمین شركت در مناقصه 
)ریال (

مدت اجراي 
پروژه)ماه(

بر اساس آيین نامه تضمین معاملات 20/879/214/202بندرعباسمحوطه سازی تعاونی تاکسیرانی بندرعباس
دولتي

1

  اداره کل راه وشهرســازی اســتان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی جهت پروژه محوطه سازی تعاونی تاکسیرانی بندرعباس بشرح جدول ذیل و بر اساس مشخصات فني منضم به 
اسناد ارزیابي و مناقصه را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت)ستاد ایران( برگزار نماید:

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

مدیر ســرمایه گذاری و کسب وکار شــرکت ملی نفت 
ایران گفت: برای توســعه میدان هــای گازی گردان، 
خارتنگ، پازنــان و میدان نفتــی آذر قراردادهایی به 
ارزش بیش از ۲ میلیارد دلار به صورت رسمی به زودی 

امضا می شود.
به گزارش ایرنا از وزارت نفت، فریدون کردزنگنه اظهار 
کرد: بــه  منظور اجرای طرح های توســعه میدان های 
گازی کشور و با هدف تعدیل ناترازی گاز، شرکت ملی 
نفت ایران از زمستان سال ۱۴۰۰ نسبت به آغاز مذاکره 
با هلدینگ های پتروشیمی اقدام کرد که این مذاکرات 
اردیبهشت ماه امســال به امضای تفاهم نامه همکاری 
منجــر و متعاقــب آن موافقت نامه هــا و قراردادهای 
ان بــرای انجــام مطالعات و تهیه طرح های توســعه 
)DPOP( به عنــوان پیش نیاز امضــای قراردادهای 
بالادستی با هلدینگ های متقاضی سرمایه گذاری امضا 

شد.

وی افزود: توسعه مخزن مارون خامی از سوی شرکت 
میدان های  توســعه  خلیج فارس،  پتروشــیمی  صنایع 
گازی گــردان، خارتنــگ و پازن با مشــارکت گروه 
باختر، پتروفرهنگ و شــرکت پــارس پترو زاگرس و 
توســعه مخزن گازی قلعه نار و میدان نفتی آذر توسط 
هلدینگ اهداف و شــرکت مهندسی و ساختمان نفت 
از میدان های تعیین شــده برای توســعه در چارچوب 

سرمایه گذاری شرکت های پتروشیمی است.
مدیر ســرمایه گذاری و کسب وکار شــرکت ملی نفت 
ایران با بیان اینکه از سه تفاهم نامه یادشده، مطالعات 
مورد نیاز از ســوی هلدینگ های پتروشــیمی باختر و 
اهداف به ترتیب برای توسعه میدان های گازی گردان، 
خارتنگ، پازنان و میدان نفتی آذر انجام شــده است، 
اظهار کرد: مذاکره های فنی، مالی و قراردادی مربوطه 
نیــز مراحل پایانی خود را طی کرده اســت و به زودی 
پس از نهایی  شدن و حل وفصل موضوعات باقی مانده، 

قراردادهای مربوطه بــه ارزش بیش از ۲ میلیارد دلار 
به صورت رسمی امضا می شود.

کردزنگنه تصریح کرد: بــا توجه به محدودیت مندرج 
در تصویب نامه هیئت وزیران درباره شــرایط عمومی، 
ســاختار و الگوی قراردادهای بالادســتی نفت و گاز 
مبنی بر لزوم امضای قرارداد با شــرکت های اکتشاف 
و تولید، شــرکت ملی نفت ایران به منظور اســتفاده از 
ظرفیت ســرمایه گذاری صاحبان صنایع بزرگ از جمله 

شرکت های پتروشــیمی نســبت به تقاضای اصلاح 
مصوبه یادشده اقدام و سرانجام هیئت وزیران در تاریخ 
۱۲ مهر ماه امسال اصلاحات مورد نیاز را تصویب کرد.

وی گفــت: بر اســاس هماهنگی و همــکاری انجام 
شــده با اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز 
و پتروشــیمی، نشســت معرفی فرصت ها و الگوهای 
سرمایه گذاری در حوزه بالادست نفت و گاز با محوریت 
تبیین جزئیات قراردادهای IPC برگزار شد که در این 
نشســت تعداد زیادی از شرکت های پتروشیمی کشور 
حضور داشتند. مدیر سرمایه گذاری و کسب وکار شرکت 
ملی نفت ایران اظهار کرد: در همین زمینه شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب نسبت به دعوت از شرکت های 
پتروشیمی و ارائه مشخصات میدان های نفتی و گازی 
برای سرمایه گذاری و توسعه اقدام کرده است که پس 
از نهایی  شدن توافق ها در این باره اطلاع رسانی خواهد 

شد.

مدیر سرمایه گذاری شركت ملی نفت خبر داد:

امضای قرارداد توسعه 4 میدان نفتی و گازی به ارزش ۲ میلیارد دلار در آینده نزدیک

معاون رئیس جمهور گفت: آزمون استخدامی آموزش و 
پرورش، اســفندماه امسال و پیش از ماه مبارک رمضان 

برگزار می شود.
به گزارش خبرنگار اقتصــادی ایرنا، »میثم لطیفی« در 
حاشــیه جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران افزود: 
خروجــی در آمــوزش و پرورش به دلیل بازنشســتگی 

سالیانه بین ۵۰ تا ۶۰ هزار نفر است و برای حفظ شرایط 
موجود باید جذب نیرو داشــته باشیم که بخشی از آن از 
طریق دانشگاه فرهنگیان است. رئیس سازمان اداری و 
اســتخدامی بیان داشت: امسال ۳۰ هزار نفر مجوز جذب 

نیرو از دانشگاه فرهنگیان داریم.
وی در ادامه گفت: در دولت ســیزدهم اتفاقات خوبی در 

حوزه زنان رخ داده اســت و به دستگاه ها اعلام کردیم 
در مجاورت خود مهدکودک ایجاد کنند و دستگاه ها نیز 
این کار را انجــام می دهند. البته پیگیری این موضوع با 

آموزش و پرورش است.
لطیفی ادامه داد: دســتگاه های را مکلــف به ایجاد مهد 
کودک کردیم و این شــاخص در جشــنواره »شــهید 

رجایی« نیز لحاظ شده بود.
معاون رییس جمهور اظهار داشت: جذب نیرو در آموزش 
و پرورش و وزارت بهداشت ادامه دارد که بخش عمده ای 

از کارکنان آنها را بانوان تشکیل می دهند.
وی خاطرنشــان کرد: در مجمــوع ۹۸۰ هــزار خانم در 

دستگاه های اجرایی مشغول به فعالیت هستند.

معاون رئیس جمهور خبر داد: آزمون استخدامی آموزش و پرورش اسفندماه برگزار می شود 



اجتماعی

نقش مداخلات احتمالی منطقــه ای در تغییرات بارندگی 
کشور در قالب ســمیناری علمی مورد بررسی کارشناسان 

قرار می گیرد.
به گزارش سازمان حفاظت محیط زیست، در پی ماموریت 
علی ســلاجقه معــاون رییس جمهور و رییس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت به معاون محیط زیســت دریایی 
و تالاب های ســازمان درباره بررســی علل کم بارشی ها 
سال اخیر کشور، نخستین سمینار علمی با موضوع »نقش 
مداخلات منطقه ای احتمالی در تغییرات بارندگی کشور« 
با حضور متخصصان این حوزه توســط پژوهشکده محیط 

زیست و توسعه پایدار محیط زیست برگزار می شود. 
رییس سازمان حفاظت محیط زیست پیرو حساسیت افکار 
عمومی در خصوص تغییرات اقلیمی و کم بارشی سالجاری 
و نیاز جدی به فعالیت پژوهشــی و بررسی های تخصصی 
در این حوزه از مجتبی ذوالجودی، معاون محیط زیســت 
دریایی و تالاب های ســازمان حفاظت محیط زیســت که 
دارای سوابق گســترده در حوزه هواشناسی است، خواست 
تا با همکاری مرکز ملی تغییر اقلیم و پژوهشــکده محیط 
زیســت در مطالعه ای جامع و تخصصی علل کم بارشی ها 

را در سال اخیر بررسی کند.
به گــزارش ایرنا، اواخر آذرماه تصویــر جاده ای که به دل 
یک کوهســتان منتهی شده و کوه هایی که بخشی از آنان 
خشک و بخشی ســفیدپوش از برف است، پرسش هایی 
را در بین افــکار عمومی درباره تفاوت بارش ها در ایران و 
ترکیه ایجاد کرد به طوری که بســیاری از کاربران ایرانی 
در فضای مجازی پرســیدند: چرا در ترکیه برف می بارد اما 

در ایران نه؟
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت ششم دی ماه در 
جمع خبرنگاران درباره ادعای محو شــدن ابرهای باران زا 
بر فراز دریاچه ارومیه اظهار داشت: مرجع علمی تغییر اقلیم 
کشور و پژوهشکده محیط زیست را مکلف کردیم در یک 
بازه زمانی دو هفته ای با نشســتی که با تمام دستگاه ها 
می گذارند مسائل مربوط به تغییر اقلیم و عواقبی که دارد 
را بررســی کنند؛ آن چه که در بحث دریاچه ارومیه مطرح 

می شود هم بررسی شود.
ســلاجقه خاطر نشــان کرد: در واقع هر کشــوری روش 
های علمی خاصی را بر اســاس تغییر اقلیم اســتفاده می 
کند، میانگین بارش در کشــورهای همسایه هم نسبت به 
میانگین بلند مدت کاهش یافته اســت و تحت تاثیر شدید 
تغیرات اقلیمی قرار گرفتند اما اینکه جبهه هوایی بارانی و 
روی دریاچه ارومیه محو شــود نیاز به بررسی علمی دارد 
اینکه گاز متانی که آنجا تولید می شود یا افزایش دما تاثیر 

دارد یا نه ، روی این مسائل کار می شود.

رئیس سازمان هواشناسی کشور گفت: علم بر پایه تحقیق 
اســت اما شــبه علم بر پایه تبلیغ و ورود آن به رسانه ها 

خطری جدی برای تصمیم گیری هاست.
به گزارش ایســنا سحر تاج بخش مســلمان در اختتامیه 
نهمین جشــنواره پژوهشــگران و محققان برتر سازمان 
جغرافیایی نیروهای مســلح که در ســازمان هواشناسی 
برگزار شــد، اظهارکرد: به فرمایش مقــام معظم رهبری 
موضوع علم و تســلط به علم به عنوان یکی از قوی ترین 
ابزارهایی اســت که مــا را در مقابل هر دشــمنی موفق  

می کند.
وی افزود: پژوهش و تحقیق یکی از اصلی ترین مولفه های 
دانش و دســتیابی به علم است و ســه عامل مهم تفکر، 

تعقل و تدبر در تحقق آن موثر است.
رئیس ســازمان هواشناسی کشور ادامه داد: علم یک نوع 
مطالعه ساختاری اســت که از ابزارهایی مثل مشاهدات، 
تجربیات، آزمایش ها و تحلیل ها استفاده می کند و بر پایه 

تحقیق است اما شبه علم بر پایه تبلیغ حاصل می شود.
تاج بخش مســلمان ادامه داد: وقتی شبه علم وارد رسانه 
می شــود یعنی جایی که یک جامعه هدف بسیار وسیعی 
دارد که همه آنها هم طبیعتا متخصص  نیســتند و چون 
ساده بیان می شود، جذابیت دارد. شاید بدترین نتایجی که 
شــبه علم می تواند داشته باشد ارائه راه حل های اشتباه به 
تصمیم گیران کشورها است. این موضوع گاهی هزینه های 

سنگینی بر کشورها، جوامع و ملت ها وارد می کند.
رئیس سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: به طور قطع در 
جوامع فرهیخته تفاوت بین علم و شــبهه علم محسوس 
است و وارد باورهایشــان نمی شود اما در بسیاری از جاها 

اینگونه نیست.
وی خطاب به پژوهشگران ســازمان جغرافیایی نیروهای 
مسلح گفت: ما به عنوان جوامع متخصص در حوزه تحت 
فعالیت خود موظف به اطلاع رســانی و آگاهی بخشــی به 

جامعه ای هستیم که در این حوزه متخصص نیستند.
امیدوارم  افــزود:  رئیس ســازمان هواشناســی کشــور 
جامعه ما نیز به همین ســمت هدایت شــود تا دشمن از 
هیچ راهــی وارد اعتقادات مذهبــی، اجتماعی، فرهنگی 
و علمــی مردم نشــوند. اینکــه موضوع علــم و دانش، 
قدرتمندتریــن ابزار اســت از همین جا نشــات می گیرد 
 کــه هیچ گاه با هیچ وســیله ای نمی تــوان جلوی آن را 

گرفت.

 

معاون امور اســناد رسمی ســازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور گفت: از ابتدای امسال تاکنون ۱۶۰ هزار و ۲۱۵ 
فقره پرونده مهریه در حوزه اجراییه شــعب سراسر کشور 
ثبت شــده و از این تعداد، ۱۴۰ هزار و ۳۰۲ فقره پرونده 

رسیدگی و مختومه شده است.
گــروه جامعه ایرنا - بند »ب« مــاده ۱۱۳ قانون برنامه 
ششــم توســعه، مراجعه ابتدایی برای دادخواست مهریه 
به دادگاه هــا را ممنوع اعلام کرده و متقاضیان ابتدا باید 
برای مطالبه و اجرای مهریه به ادارات ثبت اسناد مراجعه 
کنند. در این ماده قانونی آمده است: »مفاد اسناد رسمی 
لازم الاجراء از طریق ادارات اجرای مفاد اســناد رســمی 
لازم الاجرای ســازمان ثبت اســناد و املاک کشور اجرا 
می شوند. ادارات مذکور مکلفند بلافاصله پس از تقاضای 
اجرائیه نســبت به شناسایی و توقیف اموال مدیون اقدام 
کنند. چنانچه مرجــع مذکور نتواند ظرف مدت دو ماه از 
تقاضای اجراء، نسبت به شناسایی و توقیف اموال متعهد 
سند، اقدام کند یا ظرف مدت شش ماه نسبت به اجرای 
مفاد ســند اقدام نماید، متعهدٌله سند می تواند با انصراف 
از اجرای مفاد سند به محاکم دادگستری رجوع نماید.« 

سید صادق سعادتیان در گفت و گو با خبرنگار حقوقی و 
قضایی ایرنا درباره وصول مطالبات مهریه توســط زوجه 
اظهار داشــت: آمار پرونده های اجراییــه مهریه از نظر 
پرونده های تشــکیل شــده یک درصد کاهش و از نظر 
پرونده های مختومه ســه درصد افزایش نسبت به سال 
قبل شاهد هســتیم. وی تصریح کرد: مهریه حق است 
و هر زمان که زوجه بخواهــد می تواند برای مطالبه آن 
درخواســت بدهد و اکنون زوجه برای درخواست مهریه 
باید در هر دفتر اسناد رسمی ازدواج که واقعه عقد ازدواج 
در آنجا ثبت شــده باشد مراجعه کند و در واقع، نیازی به 
مراجعه به دوایر اجرای ثبــت یا مراجع قضایی در وهله 
نخســت وجود ندارد بلکه پس از صــدور اجراییه باید به 

دوایر اجراییه همان شهرستان مراجعه شود.
ســعاتیان ادامه داد: پس از ثبت درخواست صدور اجراییه 
از طریق دفتر اســناد رســمی ازدواج، این درخواست به 
صورت الکترونیک در کارتابل اجرای اســناد رسمی قرار 
می گیرد و از تاریخ صدور اجراییه، مدیون )زوج( ۲۰ روز 
مهلت دارد تا نســبت به پرداخت دِین خــود اقدام کند 
در غیر اینصورت با درخواست بســتانکار )زوجه(، اموال 
مدیون اعم از منقول، غیرمنقول و حســاب های بانکی و 
سهام و اوراق بهادار مدیون در بورس و هر آنچه از اموال 

وی که ارزش ریالی داشته باشد، شناسایی می شود.
معاون امور اســناد رسمی ســازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور افزود: در فرایند شناسایی اموال ممکن است خود 
زوجه به شناســایی اموال زوج کمک کند که در نهایت 

اموال مرد توقیف و مهریه وصول می شود.
وی اضافه کرد: چنانچه با صدور اجراییه بتوانیم مطالبات 
را وصــول کنیم همه این فرایند بــدون رجوع به مراجع 
قضایی و تنها در اجرای اســناد رسمی صورت می گیرد 
ولی اگر مالی شناســایی نشــود و پرونده به اجرا نرسد، 
زوجه اختیــار دارد پرونده را مختومــه و از طریق دفاتر 
خدمــات الکترونیک قضایی موضوع را در مراجع قضایی 

پیگیری کند.
سعادتیان گفت: در بازطراحی سامانه صدور اجراییه، نگاه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور این است که مراجعه 
اولیه زوجه به دفتر اسناد رسمی ازدواج نیز حذف و همه 
فرایند درخواست اجراییه مهریه به صورت خودکاربری و 

غیرحضوری انجام شود.

کمیته امــداد امام خمینی )ره( اعلام کــرد: همزمان با 
میلاد حضرت عیسی مسیح )ع( و سال نو میلادی، هدیه 
یک میلیــون تومانی این کمیته به حســاب مددجویان 

اقلیت های دینی در سراسر کشور واریز شد.
به گزارش ایرنا از کمیته امداد امام خمینی )ره(، حســین 
خدرویسی معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد 
گفت: ۲۰۸ خانــوار تحت حمایــت از اقلیت های دینی 
مســیحی، کلیمی و زرتشــتی از این هدیه یک میلیون 

تومانی برخوردار شدند.
به گزارش ایرنا، کمیته امداد امام خمینی)ره( ۱۴ اســفند 
۱۳۵۷ با هدف پشــتیبانی از محرومان و توانمندســازی 
نیازمندان، پیشــگیری از تولید نظام یافته فقر در کشور و 
کمک به بهبود فضای کسب و کار و اشتغال بنیان گذاری 
شــد. رئیس کمیته امداد همواره تاکید دارد که این نهاد 
ارائــه خدمت به خانواده های نیازمند، فارغ از دین و آیین 
آنــان را از وظایف خود می داند. اســتان های آذربایجان 
غربی، اصفهان و تهران بیشترین تعداد مددجویان اقلیت 
دینــی را تحت حمایت دارند. کمیتــه امداد امام خمینی 
)ره( در راســتای خدمت صادقانه به اقشار مختلف جامعه 
تلاش زیادی انجام می دهد. یکی از برکات کمیته  امداد 
تحکیم انسجام ملی و وحدت بین مسلمانان است؛ از این  
رو علاوه بر اینکه مددجویان اهل تسنن از خدمات کمیته 
امــداد برخوردارند، خیران اهل تســنن نیز با حوزه های 
مختلف این نهاد به ویژه مشارکت های مردمی در تعامل 
و ارتباط هستند. همه مذاهب دینی همچون شیعه، سنی، 
مســیحی، یهودی، زرتشتی، کلیمی، ارمنی و سایر ادیان 
زیر چتر حمایتی کمیته امداد قرار دارند و کمیته امداد جدا 
از پرداخت مســتمری، کمک هایی در قالب طرح اکرام 
ایتام، محســنین، هزینه های تحصیل، درمان، مسکن و 

سبدکالا به خانواده ای تحت حمایت پرداخت می کند.

رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور گفت: 
عمر ۶۸ هزار سیستم گرمایشی تمام شده و اکنون به تعمیرات 
نیاز دارند، همچنین سیستم گرمایشی ۵۱ هزار کلاس درس 
باید استانداردســازی شــود و از حرارت غیرمستقیم )حذف 
بخــاری گازی( در کلاس درس اســتفاده شــود که ۲ هزار 

میلیارد تومان اعتبار برای این کار پیش بینی شده است. 
حمیدرضــا خان  محمدی در گفت وگو با خبرنگار گروه جامعه 
ایرنا درباره نوســازی سیســتم گرمایشــی مدارس و حذف 
بخاری های غیراستاندارد، اظهار کرد: مدارس نوساز با سیستم 
گرمایشــی استاندارد ســاخته و به دانش آموزان تحویل داده 
می شوند، یعنی حرارت مستقیم در کلاس درس وجود ندارد.

وی افزود: بر این اســاس، اســتفاده از حرارت مســتقیم در 
کلاس هــای درس مورد تأییــد نیســت. همچنین بخاری 
چکه ای جزء بخاری های نفتی غیراســتاندارد است و اگر در 
مدرسه ای از آن استفاده شود، مدیر تخلف کرده است چراکه 
اکنون بخاری استاندارد در انبارها موجود است و باید مراجعه 

کرده و آن را برای استفاده دریافت کنند.
جایگزینی سیســتم های گرمایشی استاندارد تا پایان 

برنامه هفتم توسعه

رئیس ســازمان نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور 
اظهارداشــت: از ۷۰۰ میلیارد تومان اعتبار سال گذشته ۶۰۰ 
میلیــارد تومان آن تخصیص و بین اســتان ها توزیع شــد و 
امیدوارم باقی  مانده آن تا پایان سال تخصیص یابد، همچنین 
مقرر شــد تا پایان برنامه هفتم توسعه سیستم های گرمایشی 
غیراســتاندارد مدارس را با سیســتم های استاندارد جایگزین 

کنیم. 
وی بــا تاکید بــر بهره مندی از مشــارکت های اجتماعی به 

خصوص مشارکت بنیاد احســان، توضیح داد: طرح دلگرمی 
احســان رونمایی شد. همچنین طرح شــهید عرب به دنبال 
استانداردسازی و تعمیر سیستم گرمایشی مدارس است. البته 
این طرح با محوریت قرارگاه عدالت آموزشی صورت می گیرد.

خان محمدی ادامه داد: در برخی مواقع فقط شوفاژ یک یا چند 
کلاس خراب است و در این مواقع گروه های جهادی پس از 
ثبت وضعیت خرابی در سامانه قرارگاه عدالت آموزشی، برای 

تعمیرات اقدام می کنند.
به گــزارش ایرنا، موضوع ایمنی دانش آموزان در کلاس های 
درس و وجود سیســتم گرمایشی استاندارد و ایمن در تمامی 
فضاهای آموزشی از موضوعات حائز اهمیتی است که با ورود 
به فصل های ســرد سال در هر منطقه از کشــور باید مورد 

توجه قرار گیرد.
بنابرایــن با توجه به ضوابط ایمنی و ممنوعیت وجود شــعله 
مستقیم گاز در مدارس کشور، باید برنامه ریزی برای برچیده 
شدن بخاری های غیراستاندارد در مدارس انجام شود. براین 
اســاس سازمان نوسازی مدارس پیشــتر اعلام کرده بود که 
بخاری نفتی فقط در مدارســی وجــود دارد که به گاز و برق 
دسترسی ندارند و چاره ای جز استفاده از این بخاری نیست.

  خبر
  

به مناسبت آغاز سال نو میلادی؛  

هدیه یک میلیون تومانی کمیته امداد به 
مددجویان اقلیت های دینی 

نقش مداخلات احتمالی منطقه ای 
در تغییرات بارندگی کشور بررسی 

می شود 
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گرمایشی مدارس 
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معاون سازمان ثبت اسناد:

بیش از ۱۶۰ هزار درخواست مهریه 
ثبت شد 

رئیس سازمان هواشناسی کشور:

ورود شبه علم به رسانه ها خطری 
جدی برای تصمیم گیری هاست

جانشــین فرمانده کل انتظامی کشور گفت: 
تیراندازی در مراســم رسم نیست بلکه جرم 

است.
به گزارش ایســنا، سردار قاســم رضایی در 
کمیسیون عملیات شهرستان شوشتر با اشاره 
به اینکه در خصوص ســرقت های مسلحانه 
باید برنامه ریزی و تلاش بیشــتری صورت 
بپذیرد،افــزود: تاکید بنده بر این اســت که 
تمامی مصوبات و دســتورالعمل های ابلاغی 
در زمینه هــای مختلف باید به صورت کامل 

و دقیق اجرا شود تا به هدف نهایی برسیم.
جانشــین فرمانده کل انتظامی کشور اظهار 
داشت: سلاح و مهمات یکی از اولویت های 
رده های اســتان اســت و به عنــوان مثال 
معاونت اجتماعی می بایست نسبت به بدعت 
تیراندازی در مراســم عزا و عروسی واکنش 

اجتماعی گسترده ای داشته باشد.
وی با اشــاره به اینکه هیچ کس حق ندارد 
بگوید تیراندازی در مراســم عزا و عروســی 
رســم اســت بلکه این یک نوع جرم است، 
ادامــه داد: ایــن فرهنگ نیســت بلکه این 
اقدامی غیرقانونی اســت و باید نفرات مجرم 
تحت تعقیب قرار گیرند، همچنین بخش های 
مختلف اجتماع، ســخنرانی های دانشــگاه، 
صحبت جامعه شناسان و نظرات همه قضات 
می بایست از جمیع جهات قبح سلاح را برای 
مردم مشخص کند البته می بایست با اشراف 
اطلاعاتی دارندگان ســلاح غیرمجاز را جمع 

آوری کنیم.
سردار رضایی تصریح کرد: کسانی که سلاح 
مجاز دارند اما تیراندازی غیرمجاز می کنند یا 
مجوز سلاح آنها تمام شده حق داشتن سلاح 

ندارند و این مطالبه جدی پلیس است.
وی بــه موضوع امنیت محله محور اشــاره 

داشــت و گفت: روح حاکم بــر امنیت محله 
محور ایجابی است و اصلش کلانتر و پاسگاه 
محور اســت، رئیس کلانتری و پاسگاه باید 
با اقدامــات ایجابی، خود را محور و تکیه گاه 
مــردم کند، تمامــی مکان ها و مشــکلات 
آســیب زا نیز با اقدامات ایجابی حل و فصل 

شود و اگر نشد به صورت سلبی اقدام شود.
 جانشــین فرمانده کل انتظامی کشــور در 
خصوص آموزش اظهار داشتند: دانستنی های 
حقوقــی، قضائی، نظامی و انتظامی کارکنان 
بایــد بــالا رود و همچنین دانســتنی های 
تعاملاتی با مردم، بازاریان، کسبه، وکودکان  
همچنیــن با چه ادبیــات و کلامی صحبت 
کنیم  و این موارد محورهای اصلی آموزش 

هستند که باید لحاظ شوند.
وی اظهار داشت: فراجا اکنون نیرویی است 
که مقام معظم رهبری در وصف آن فرمودند: 
نیروی مقــدس انتظامی و بــه کارکنان آن 
گفتند: مجاهدان فی ســبیل الله و در سطح 
ملی فرمودنــد: مظهر اقتدار ملــی و این ها 
القابی هستند که ایشان به مجموعه انتظامی 
هدیــه کردنــد و این بدان معناســت که ما 
می بایست از لباس مقدس انتظامی مراقبت و 

به آن تعصب خاص داشته باشیم.
ســردار رضایی با اشاره به این که ما مدیون 
خون شهدا و انقلاب هستیم، بیان داشت: ما 
همه فرزند این انقلاب و حافظان آن هستیم 
و یکی از وظایف اصلــی مجموعه انتظامی 
مراقبت از دســتاوردهای انقلاب اســلامی 
اســت، ما بر اســاس قانون عمل می کنیم و 
قانون هم از آرمان های انقلاب اسلامی دفاع 

می کند.
جانشــین فرمانــده کل انتظامی کشــور به 
تهدیدهای نرم زیادی که در فضای مجازی 

وجود دارد، اشاره کرد و گفت: تهدید اخلاق، 
باورهــا، اعتقــادات دینی، شــیرازه و بنیان 
خانواده ها از مهمتریــن و قویترین اقدامات 
دشــمن اســت که همه ما وظیفه داریم به 
شــدت از این موضوعات مراقبت کرده و به 

جد با مخالفان آن مبارزه کنیم.
تاکید بر توقیف خودروهای پلاک مخدوش 

و شوتی 
سردار قاســم رضایی در کمیسیون عملیات 
شهرســتان های ایذه، باغملــک و هفتکل 
ضمن گرامی داشــت یاد و خاطره شــهدای 
مدافع امنیت این ۳ شهرستان و همچنین ۱۱ 
شهید شهرســتان راسک با تاکید بر آموزش 
آموزش  افــزود:  کارکنان  تخصصــی  های 
باید مســتمر و پیوسته باشــد و فرماندهان 
می بایســت گزارش کار خــود را از آموزش 
کارکنان شروع کنند و با بررسی عملکرد این 
حوزه، اقدامات لازم در دستور کار قرار گیرد.

انتظامی کشور ادامه  جانشــین فرمانده کل 
داد: آموزش های نظامی، حقوقی و تعاملاتی 
باید در راس آموزش ها باشــد؛ سه موضوع 
در تحول کوپ ها و کمیســیون های عملیات 
باید دائمی باشد: ۱- دانستنی های حقوقی و 
قضائی ۲- دانســتنی های نظامی و انتظامی 

۳- دانستنی های تعاملاتی.
وی با بیان اینکه روســای کلانتری ها باید 

بیشــتر وقت خــود را در تعامل بــا مردم و 
شناســایی جرایم صرف کننــد گفت: روح 
حاکم بر دســتورالعمل امنیت محله محور بر 
همین تعاملات با مردم اســتوار است، رئیس 
کلانتری وقتی در میان مردم محله قدم می 
زند واقعا باید مردم احســاس امنیت کنند و 

لرزه بر اندام مجرمان بیفتد.
ســردار رضایی با تاکید بر افزایش نگهبانان 
محله و موسســات حفاظتی و مراقبتی اظهار 
داشت: آنها دارای ظرفیت های بزرگی هستند 
و در واقــع بازوهای کلانتری  و پاســگاه ها 
محســوب می شــوند، این موسسات در امور 
مختلف از جمله پیشگیری از سرقت ها کمک 

شایانی می کنند.
این مقام ارشــد انتظامــی خودروهای بدون 
پلاک، پلاک مخدوش و خودروهای شوتی 
را خط قرمز پلیس دانســت و گفت: مأموران 
انتظامی نباید نسبت به حضور آنها در خیابان 
ها و معابر بی تفاوت باشد و بلافاصله بعد از 
رویت، باید آنها را متوقف کنند. از نظر قانون 
و پلیــس، خودروی پلاک مخــدوش یعنی 
اینکه او دارای جرایم دیگری هم هست که 

نمی خواهد شناسایی شود.
جانشــین فرمانده کل فراجا انس و مودت در 
بین زیر مجموعه را کلیــد واژه موفقیت در 
سازمان دانســت و گفت: باید انس و مودت 
در بین کلیه کارکنان حاکم باشد تا دلسوزانه 
پشــت و پناه هم باشــند و در ماموریت های 

مختلف همدیگر را یاری کنند.
براساس گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار 
رضایی در پایان به تهدیدات فضای مجازی 
اشاره داشــت و تاکید کرد: دشمن از طریق 
فضــای مجازی تعصب ، ایمــان و اعتقادات 
خانــواده ها را هدف قــرار داده و تلاش می 
کند از این طریق بنیان خانواده ها را متلاشی 
کند که این یک تهدیــد بزرگ برای جامعه 
اســت و ضرورت دارد با جدیت تمام با این 

تهدید مقابله کنیم. 

جانشین فرمانده کل انتظامی کشور:

تیراندازی در مراسم رسم نیست، جرم است 

آمارهای ســازمان جهانی بهداشــت نشان 
می دهد که با وجود هشــدار پزشکان درباره 
تنها ۳۴  الکترونیکی،  مضرات ســیگارهای 
کشور فروش این سیگارها را ممنوع کرده اند.

به گزارش ایرنا، سیگار الکترونیکی از جمله 
دخانیاتی است که در سال های اخیر در میان 
جوانان به شــدت افزایش یافته است و حتی 
برخی شرکت های تولیدکننده با ادعای اینکه 
با ایــن محصول می توان ســیگار را ترک 
کرد، جوانان را به اســتفاده از ســیگارهای 

الکترونیکی ترغیب می کنند. 
در ســیگارهای الکترونیکــی نوعی محلول 
مایع به کار می رود که دود حاصل از تبخیر 
آن که بر اثر گرما ایجاد می شود، توسط فرد 
استنشاق می شود؛ در این محلول علاوه بر 
نیکوتین، از طعم دهنده ها نیز اســتفاده می 
شود. کارشناسان نظام سلامت بارها هشدار 
داده اند که استفاده از سیگارهای الکترونیکی 

می تواند به سلامت ریه ها آسیب وارد کند.
اســاس جدیدتریــن گزارش ســازمان  بر 
جهانی بهداشــت، ســیگارهای الکترونیکی 
حاوی نیکوتین، بســیار اعتیادآور هســتند و 
برای سلامت مضر هســتند و این سازمان 
از کشــورها خواسته است برای محافظت از 
کودکان و افراد غیرســیگاری، اقدام فوری 
برای کنترل ســیگارهای الکترونیکی انجام 

دهند.
این سازمان در گزارش خود تاکید کرده است 
که سیگارهای الکترونیکی در ترک مصرف 
دخانیات موثر نیســتند و در عوض، شواهد 

هشداردهنده ای در مورد اثرات نامطلوب آنها 
بر سلامت افراد وجود دارد.

طبــق این گزارش فقط ۳۴ کشــور فروش 
سیگارهای الکترونیکی را ممنوع کرده اند در 
حالی که ۸۸ کشور حداقل سنی برای خرید 
ســیگارهای الکترونیکی ندارند و ۷۴ کشور 
هم هیچ مقرراتی برای این محصولات مضر 

ندارند.
اثــرات طولانی مــدت این محصــولات بر 
ســلامت هنوز به طور کامل شناخته نشده 
اما ثابت شده است که این محصولات مواد 
ســمی تولید می کنند که برخی از آنها باعث 
سرطان می شــوند و برخی نیز خطر ابتلا به 
اختلالات قلبی و ریوی را افزایش می دهند.
استعمال بخار روغن در »سیگارهای ویپ«

پیشــتر علیرضا اســلامی نژاد عضو هیات 
علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
نســبت به افزایــش مصرف ســیگارهای 
الکترونیک )ویپ( در کشــور هشدار داده و 
گفته بود: بخار متصاعد از این دســتگاه ها، 
بخار آب نیســت بلکه ناشی از سوختن مایع 

روغنی آن است.
وی با رد این ادعا که بخار متصاعد شــده از 
سیگارهای الکترونیک، بخار آب است، گفت: 
بخار متصاعد از این دستگاه ها، بخار ناشی از 

سوختن مایع روغنی آن است.
وی با اشاره به اینکه سیگارهای الکترونیک 
به منظــور ترک ســیگارهای استنشــاقی 
وارد بازار شــد، افزود: مصرف ســیگارهای 
الکترونیک رو به افزایش اســت که این امر 

در سنین پایین نگرانی هایی ایجاد کرده زیرا 
افراد تصــور می کنند این قبیل دســتگاه ها 
مضــرات کمتری نســبت به ســیگارهای 
استنشــاقی دارند، در صورتی کــه با وجود 
الکترونیک  نبود مطالعات کافی، سیگارهای 
هم تهدیدی برای ســلامت مصرف کننده 

محسوب می شود.
اسلامی نژاد رقابت شــرکت های دخانیاتی 
را در رونــد افزایشــی اســتفاده از ســیگار 
الکترونیکــی موثــر دانســت و تاکید کرد: 
ســیگارهای الکترونیــک ممکن اســت به 
عنوان وسیله کمکی برای ترک سیگار مورد 
قبول باشد ولی نباید جایگزین آن شود و در 
طولانی مدت مورد استفاده قرار گیرد؛ چراکه 

به طور قطع عوارضی را به همراه دارند.
وی ادامه داد: در مورد عوارض ســیگارهای 
الکترونیک تحقیقات بسیاری در حال انجام 
اســت و مقالاتی هم منتشر شده که نشان 
می دهد این دســتگاه ها به هیچ وجه بدون 

خطر نیستند. حتی می توان با قطعیت گفت 
مواجهه با دود آن ها نیز عاری از ضرر نیست؛ 
به ویژه مدل هایی که از مایع اسانسی برای 

کام دهی استفاده می شود.
این فوق تخصص ریه تصریــح کرد: انواع 
مختلف سیگارهای الکترونیک وجود دارد که 
هرکدام به نوعی نیکوتین را تامین می کند، 
امــا اغلب آنها با حرارت منجر به ســوختن 
مایعی می شــود و بخار متصاعد آن ناشی از 
سوختن مایع روغنی آن است؛ بنابراین دود 

این دستگاه ها بخار آب نیست.
وی در پایان با تاکید بر اینکه ســیگارهای 
الکترونیک هم مانند سیگار معمولی اعتیادآور 
اســت، گفــت: دســتگاه های الکترونیکی 
هــم با جبــران نیکوتین ســیگار می توانند 
منجر به ترک یا جایگزینی شــوند. مایع یا 
ســیگار مخصوص تمامی این دســتگاه ها 
 حاوی نیکوتین اســت؛ بنابرایــن اعتیادآور 

هستند.

فقط ۳۴ کشور فروش سیگارهای الکترونیکی را ممنوع کرده اند 
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با میل سوی کلهّ پزی رفتم دوش
دیدم دو هزار کلهّ گویا و خموش

ناگاه یکی کلهّ برآورد خروش:
کو کلهّ پز و کلهّ خر و کلهّ فروش؟!

*

گفتم که شما طبیب و من بیمارم
باری، به شما نیاز مبرم دارم

چندی ست که طنز می نویسم، زین روی
گویند که من کلهّ خری قهّارم!

*
فرمود یکی کلهّ به من ای اخوی
این نکته بدان به احتمالات قوی

با جرم ثقیلِ طنز یا کله خری
باید بروی به محضر مرتضوی!

*
گفتم چه کنم شما بگو ای کلهّ

تا آن که نریزد آبرو ای کلهّ

این بار شما راهنمایی بنَِما
شاید نشوم اسیر او ای کله

*

 با سرفه ی کوتهی صدا صاف نمود
بعداً به منِ حقیر اینسان فرمود

باید بخوری مغز که هوشیار شوی
درمان تو این است و همین خواهد بود

*

گفتم به جناب کله پز ای استاد
این کله به من پند حکیمانه بداد

لطفاً بدهید مغز ایشان را، لیک
بی مغز و تهی دید چو آن کله گشاد،

*

فرمود که حالیا بلا آمده است
زین قحط که در دکانِ ما آمده است

یک کله ی پرمغز نمانده است دگر
از بس که فرار مغزها آمده است!

*
گفتم که به داد من برس خون جگرم
دل تنگم از این بلا که آمد به سرم

فرداست که بنده نیز احضار شوم
ای حضرت مستطاب من کله خرم

*

فرمود بیا که آب و نانت بدهم
آنی که به کار آید، آنت بدهم

امروز در این کشور ما ، غیر زبان
چیز دگری نیست، زبانت بدهم؟!

 شهرام شکیبا

رباعیات کلّه پزی!

این روزها همه از “مافیا” حرف می زنند...
شهردار تهران گفته است: »مافیای زباله داریم«.

امام جمعه مشهد از »مافیای برنج« سخن گفته بود.
پیش از این هم ابراهیم رئیســی از »مافیای دارو و تجهیزات پزشکی« یاد کرده بود و قول 

داده بود در اولین فرصت دست های این مافیا را از بیخ قطع کند..
مافیای کاغذ، مافیای گوشت، مافیای مرغ و مافیای شکر و مافیای فوتبال و.....

خلاصه کلام اینکه کلمه مافیا به یکی از پر کاربردترین تعابیر رسمی ادبیات مسئولان کشور 
ما تبدیل شده است. 

ما که عقل مان همیشه پاره سنگ بر می دارد و هیچ وقت هم حالی مان نشده و نمی شود 
که قضیه این »مافیا« در کشور ما چیست و از کجا اب می خورد،!!!

تا انجا که یادمان می اید، این کلمه را بیشــتر در فیلم های گانگستری و تبهکاری غربی و 
کلاه به سرهای شاپو مانند ال کاپون و یا مافیای سیسیلی ایتالیا و گات فادر های امریکایی 
مــی دیدیم که البته زبده تربن و زرنگ ترین کاراگاهان و ماموران امنیتی نیز قادر به مبارزه 
با انها و درک روابط پشــت پرده و پیچیده و مبهم این شــبکه عجیب و غریب و این کارزار 

فساد و جنایت نبودند
ما که به طور ژنتیکی گیج و ویج و پریشان بوده و هستیم، و در حال حاضر و با این مافیای 
وطنی پریشــان تر هم شــده ایم، و بعید نیست که ســینه چاک داده و سر به کوه و بیابان 

بگذاریم..
اخر هر چه زور می زنیم و به خودمان فشــار می اوریم که ســرنخ و ســر منشا این مافیای 
رنگارنگ وطنی خودمان به کجا وصل است و یا با چه کسی و چه جریانی در ارتباط است، 

عقل ناقص مان قد نمی دهد که نمی دهد...
زیرا این را می دانیم که از مدیران و مســئولان خودمان مومن تر و پاک دست تر و وظیفه 
شناس تر تا به حال در تاریخ دنیا نه کسی پیدا شده است و نه می شود و نه خواهد شد.... 
اخــر الامر به این نتیجه رســیده ایم و البته راهی هم به جز ایــن نداریم که همه این این 
مافیا بازی های وطنی را به خارج وصل کنیم که هرچه هســت و نیست، باید زیر سر همان 
نوادگان کلاه به ســرهای ال کاپن پدرســوخته و مافیای سیسیلی و گات فادرهای شیطان 
باشد که جدا از گذاشــتن چوب لای چرخ دولت و مسئولان و پنجر کردن چرخ های قطار 
پیشــرفت دولت، خداوند آن ها را نه بک بار، بلکه هزار بار لعنت کند که تمام گرفتاری های 
اصلی ما از اختلاس و و رانت و فســاد دکل بگیــر تا قضیه چای دبش و ماجرای خاوری و 
زنجانی و حیف و میل سکه و کمبود معلم و....همگی به همان زنجیره مافیای کذایی وصل 

است و همه گرفتاری های ما با توطئه و زد و بند آن حضرات صورت می گیرد...والسلام 

»فضول محله«

دل می رود ز دستم صاحبدلان خدا را
دردا که زن ذلیلی آفت شده است ما را

یک سرنوشت محتوم یک سرنوشت غمگین
خواهی که زن بگیری بشنو تو ماجرا را

اول به نرم خویی پیمان عشق بستیم
اما هم او درآورد فردا دمار ما را

یک روز با لطافت آمد به من چنین گفت:
با روی خوش عزیزم شستی تو ظرف ها را؟ 

گفتم که نه، ولی من درخواست دارم از تو
با یک کمی مدارا خوش کن دمی فضا را

یک لنگه کفش آمد چون موشکی به فرقم
گفتا که این چنین است در رسمِ ما مدارا

شلیک لنگه کفشش هرگز خطا ندارد
خوش شانس تر ز لوک است آشفته جان 

ما را

گفتم که تو شجاعی بر درد ما دوایی
گفتا که پاچه خواری دیگر بس است یارا!

دیگر لطافتی را از روی او ندیدم
در وصف او همین بس بدتر ز سنگ خارا

صبرم به آخر آمد رفتم برای توبه
گفتم به عجز یا رب! تغییر ده قضا را

گفتا که خربزه را هر کس که خورد روزی
باید تحملش کرد این لرز و این بلا را

ایوب عوض پور - شهرستان
حاجی آباد

نقیضــه

قسمت بیست و هشتم:
در اوصاف مورخین عظام و محققین عالی مقام 

فرماید:
در ایام سلف بیکاره ای بود

که دارایی ش کاغذ پاره ای بود

به کاغذ پاره با نثر مزخرف
نوشتی هی عبارات هشلهف

که یعقوب بن قیدور بن شداد
تولد یافته در استرآباد!

از آن جا آمده بر پشت یابو
پس از یک روز و یک شب تا ابرقو

ولی در این روایت اختلاف است
به قول بعضی این دعوی خلاف است

حمیدالدین ابوالفتح مورخ
که نتوانی سگ او را کنی »چِخ«

چنین فرموده در »چرت التواریخ!«
 که اصلًا این سند، جعل است از بیخ

بود میلاد یعفور بن قیدور
به روز جمعه آن هم در نشابور!

به عمر خود نرفته استرآباد!
سکونت داشته در شهر بغداد

نبوده کار او یابوسواری
سفر رفته ولی همراه گاری!

سراج الدین ابوالخرطوم رازی!
دبیر خاص مجدالملک غازی

نوشته در کتاب »نفحه الفور«
که از اهل خراسان است »یعفور«

از این رو نام خود را سهل و آسان
گرفت از اول نام »خراسان«!

غرض، مهمل سرای یاوه گویی
چنان کرده ست بر پا های و هویی

که گر شاگردی این ها را نداند
مزخرف های او از بر نخواند

رفوزه می شود در امتحانات
به دیپلم کی رسد؟ هیهات، هیهات !

اگر این درس، کم شد از مدارس
شود یک دوره تحصیلات ، ناقص!

خدایا نم کشید از نو سوادم
به جّر و بحث »صاد« و »سین« فتادم

»مدارس« قافیه شد با »نواقص«
 دلم آتش گرفت از این »حوادث«

  ادامه دارد...

کتاب مســتطاب حسین کرُد 
ی شبستر

?....اثر: مرحوم ابوتراب جلی

اثر: غلامرضا کیانی رشید

کاریکاتور

وطنی مافیای  زندگی

گوشت غیب شد

ماهی غیب شد

سیر و سفر غیب شد

گفتم امدادهای غیبی

دارند تمام می شوند

برای زندگی 

دیگر چه چیزی را

باید غیب کنیم

خندید و گفت خو ش به حالت

که هنوز خیال می کنی

که داری زندگی می کنی

حمیدرضا اقبالدوست

مشورت کنید ما  با  فقط 

مشاوران معاملات مسکن »پرنده ی آسمان« با زبان چرب 

و نرم خود، حتی می توانند »سخت« افزار مشتریان شما را 

تبدیل به »نرم « افزار نمایند! لطفاً جهت فروش و اجاره ی 

مسکن خود با ما مشورت کنید.
»خیارچمبر«
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وقتی به ســال ۲۰۲۴ نگاه می کنیم، می بینیــم ابهامات زیادی 
در حوزه فنــاوری از انقلاب هوش مصنوعــی گرفته تا مبارزه 
بــرای برتری رســانه های اجتماعی وجود دارد. ۶ کارشــناس، 
پیش بینی های خود را در مورد تغییرات فناوری در ســال ۲۰۲۴ 

بیان کرده اند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از فســت کمپانی، سال گذشته یک 
ســال بســیار عجیب در دنیای فناوری بــود و ممنوعیت های 
»تیک تاک«)TikTok(، ورشکســتگی بانک سیلیکون ولی و 
چرخه بی پایان ماجرا در شــرکت »OpenAI« را به ارمغان 
آورد. آیا اوضاع در ســال ۲۰۲۴ آرام می شود یا با همان سرعت 

سرسام آور ادامه می یابد؟
فست کمپانی از کارشناسان تعدادی از حوزه ها در مورد بهترین 
پیش بینی هایشان پیرامون چگونگی بروز تغییرات در سال آینده 

پرسید.
۱. افزایش هرج و مرج در دنیای هوش مصنوعی

»مارگارت میچل«)Margaret Mitchell( دانشــمند علوم 
 Hugging(»رایانه شرکت هوش مصنوعی »هاگینگ فیس
Face( معتقد اســت در سال ۲۰۲۴ حداقل یک مدل تأثیرگذار 
هــوش مصنوعی که بر داده های مربوطه تأثیر می گذارد، از بین 

خواهد رفت.
میچل بر این باور اســت که هیاهوی هوش مصنوعی که ما را 
تا سال ۲۰۲۳ برده اســت، تا حدودی فروکش خواهد کرد زیرا 
مردم درک می کنند که این فناوری همیشه یک راه حل را برای 
مشــکلات ما ارائه نمی دهد. میچل گفــت: من آن را به عنوان 
واکنشــی در برابر تبلیغات مولد هوش مصنوعی برای اســتفاده 
در برنامه هــای مبتنی بر واقعیت مانند پزشــکی و حقوق تصور 

می کنم.
در عین حال، میچل معتقد است که در سال ۲۰۲۴ شاهد ظهور 
مدل های وظیفه  محور به جای نمونه های قابل تعمیم و افزایش 
رقابــت در بخش واحد پردازش گرافیکی برای پاســخ گویی به 

تقاضای هوش مصنوعی خواهیم بود.
میچــل با اظهــار نگرانی ادامــه داد: ما بایــد مراقب خطرات 
هوش مصنوعی باشــیم که از طریق صدا، زبان و تصاویر از ما 
کلاه برداری می کند؛ به  ویژه افراد مسن تر که هنوز هم به اصل 

»دیدن یعنی باور کردن« معتقد هستند.
۲. مداخله در انتخابات

»کریس هانکین«)Chris Hankin( استاد »مؤسسه علوم و 
 Imperial(»در »امپریال کالج لندن )ISST(»فناوری امنیت
College London( گفت: مهم اســت که همه ما چشمان 
خود را به روی خطرات ناشــی از دستکاری های صورت گرفته 
با فناوری در ســال ۲۰۲۴ باز نگه داریم. سال ۲۰۲۴ یک سال 
مهم برای اروپا و آمریکاســت و رأی دهندگان ۲۷ کشور عضو 
اتحادیه اروپا در انتخابات پارلمــان اروپا در ماه ژوئن، انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا در ماه نوامبر و انتخابات پارلمانی بریتانیا 

شرکت خواهند کرد.
کنترل کردن سوءرفتارها احتمالا یک مشکل بزرگ خواهد بود. 
هانکین ادامه داد: پیش از همه این انتخابات، کشف و پیشگیری 
کردن از انتشار اطلاعات نادرست و دروغ رسانی و برقراری امنیت 
ســایبری در روند رای گیری احتمالا یکی از چالش های بزرگ 

فناوری در سال ۲۰۲۴ خواهد بود.
۳. سرعت گرفتن نفوذ برندها

برندهــای ســازنده در حوزه هــای گوناگون از جملــه لباس  و 
نوشــیدنی، در ســال های اخیر نفوذ خــود را در دنیای تجارت 
نشــان داده اند و »مت ناوارا«)Matt Navarra( کارشــناس 
رســانه های اجتماعی معتقد است که ســرعت نفوذ آنها تا سال 

۲۰۲۴ ادامه خواهد داشت.
ناوارا گفت: این موج نفوذ توســط نام هــای بزرگ تیک تاک و 
ســتاره های یوتیوب هدایت خواهد شد. ما شاهد خواهیم بود که 
برندها برای همکاری با آنها تلاش می کنند و از نظر توسعه این 
محصولات و خدمات تقریبا در درجه دوم پس از برند ســازنده 

قرار می گیرند.
۴. ادامه یافتن روند بیرون کشــیدن تبلیغات شرکت ها از 

پلتفرم ایکس
ناوارا خاطرنشــان کرد که سقوط پلتفرم »ایکس«)توئیتر سابق( 
داستان ســال ۲۰۲۳ بود و اوضاع در ســال ۲۰۲۴ بدتر خواهد 
شــد. بسیاری از برندهای بزرگ، تبلیغات خود را از ایکس خارج 
کرده اند اما آنها که باقی مانده اند نیز در ۱۲ ماه آینده عقب نشینی 
خواهند کرد. ناوارا گفت: احتمالا یک سال دیگر نیز شاهد انتشار 
توییت های بحث برانگیزتر و برندهای بیشتری خواهیم بود که از 
به کار بردن پلتفرم یا فرستادن تبلیغات روی پلتفرم کنار می روند.

همچنین، ناوارا بر این باور اســت کــه تنظیم کننده ها به نادیده 
گرفتن عذرخواهی »ایلان ماســک« بــرای برخی پادمان های 
اعتدال ادامه خواهند داد. مطمئنا اتحادیه اروپا تهدید خود را مبنی 

بر اقدام علیه ایکس آغاز خواهد کرد.
۵. ادغام شدن تردز با اینستاگرام

»برندان گاهان«)Brendan Gahan( کارآفرین اقتصادی، 
پیش بینی جسورانه ای دارد. گاهان گفت: ممکن است تعجب آور 
به نظر برســد امــا این بــا رویدادهای گذشــته مطابقت دارد. 
اســتفاده کردن از رسانه اجتماعی »تردز«)Threads( شرکت 
»متا«)Meta( در حال کاهش یافتن است. این امر با راه اندازی 
ویژگی های جدید و عرضه در وب تناقض دارد. برای حفظ کردن 

تردز، این رسانه اجتماعی باید در اینستاگرام ادغام شود.
برای این کار فقط باید ســوابق متا را بررسی کنید. گاهان ادامه 
داد: هیچ برنامه مســتقلی وجود نداشــته است که متا راه اندازی 
کرده باشــد تا بتواند زنده بماند. آنهــا در موارد متعددی تلاش 
کرده انــد. آنها رقبای مســتقل تیک تاک، یوتیــوب و »مارول 
اسنپ«)Marvel Snap( را راه اندازی کردند. هیچ کدام از آنها 
دوام نیاورده است اما این ویژگی ها در اینستاگرام ادغام شده اند. 

در اینجا نیز همین امر صدق می کند.
۶. شباهت جرایم سایبری با کارتل

»جودی وستبی«)Jody Westby( مدیرعامل شرکت »خطر 
جهانی سایبری«)GCR( هشدار داد: امنیت سایبری همچنان 
یک خطر بزرگ برای سازمان ها در سال ۲۰۲۴ خواهد بود. استفاده 
 )Deepfake(»کردن از هوش مصنوعــی مولد و »دیپ فیک
در حملات فیشــینگ هدفمند، بدافزارهای تولیدشــده توسط 
هوش مصنوعــی و حملات خودکار، چالش های مهمی را برای 
سازمان ها ایجاد خواهد کرد. آنچه پیشتر برای سازمان ها به یک 
موضوع اصلی تبدیل شده بود، به یک اپیدمی با ابعاد قابل توجه 
تبدیل خواهد شد. علاوه بر این، گروه های تحت حمایت دولت 
لزوما بیشترین ویرانی را به بار نمی آورند. افزایش حرفه ای شدن 

مجرمان سایبری در سال آینده به سرعت ادامه خواهد یافت. 

یک گروه تحقیقاتی نشــان داد که با اســتفاده از نوعی 
پلیمر و نانوذرات، می توان حسگری ساخت که شناسایی 

ترکیبات نیتروآروماتیک را تسهیل می کند.
به گزارش ایســنا، محققان بــا اســتفاده از پلیمرهای 
متخلخل، روشی برای تشخیص ترکیبات نیتروآروماتیک 
ارائه کردند. در این پروژه از پلیمرهای متخلخل کونژوگه 

شده )CPPs( استفاده شد.
ترکیبــات نیتروآروماتیــک نگرانی های جدی زیســت 
محیطــی و ایمنــی را ایجــاد می کنند. ایــن ترکیبات 
معمولًا در صنایع شــیمیایی و مواد منفجره مورد استفاده 
قــرار می گیرند. روش هــای فعلی تشــخیص ترکیبات 
نیترواروماتیک به گونه ای اســت که نیاز به محیط های 
آبی بوده که این روش ها با چالش هایی نظیر محدودیت 

پراکندگی و حلالیت در آب روبه رو است.
 PSiAn به دلیل ایــن چالش ها، این تیــم تحقیقاتی
را توســعه دادند کــه CPPهای مبتنی بر آنتراســن و 
تترافنیلسیلان هســتند. آن ها این CPPها را از طریق 
روش پلیمریزاسیون سوزوکی معمولی و سوزوکی-مینی 
امولســیون توســعه دادند. این تیم تحقیقاتی از چندین 
روش طیف ســنجی برای توصیف ســاختار، تخلخل و 
مورفولوژی CPPهــا، از جمله رزونانس مغناطیســی 
هســته ای پروتون )H NMR(، طیف ســنجی مادون 
قرمــز تبدیل فوریه )FT-IR(، تجزیه و تحلیل ایزوترم 
جذب N۲ و میکروســکوپی الکترونی عبوری اســتفاده 

کرد.
نکته قابل توجه این است که هر دو CPP یک ساختار 
متخلخل را به نمایش گذاشــتند که برای جذب و انتشار 
آنالیت ها ایده آل اســت. به ویــژه نانوذرات PSiAn، با 
اندازه ذرات ۱۰-۴۰ نانومتر، پراکندگی اســتثنایی را در 

آب نشان دادند.
این نانوذرات برای انجام حسگری نوری )PL( به منظور 
شناسایی مواد منفجره نیتروآروماتیک در محیط آبی مؤثر 
بودند. نانوذرات حداقل تداخل در حضور ســایر ترکیبات 
نیترو را داشــته و انتخاب گری بالایی را نشان دادند. تیم 
 trinitrophenol-۲،۴،۶ تحقیقاتی برای شناســایی
TNP(( بــه حد تشــخیص )LOD( و حــد کمیت 
)LOQ( بــه ترتیــب ۰٫۳۳ میکرومــولار و ۱٫۱۱ 

میکرومولار رسید.
به نقل از ســتاد نانو، نتایج این مطالعــه گام بلندی در 
مسیر تشخیص بهتر ترکیبات نیتروآروماتیک است، زیرا 
مورفولوژی و تخلخل نانوذرات PSiAn پراکندگی قابل 
توجهی در آب داشــته و قابلیت جذب و انتشار برتر برای 

آنالیت های نیتروآروماتیک دارد.
 

بــازار نانوذرات لیپیــدی به دلیل افزایــش تقاضا برای 
مکمل های غذایی رشــد داشــته و پیش بینی می شود تا 

سال ۲۰۳۳ به رقم ۳٫۳ میلیارد دلار برسد.
به گزارش ایسنا، صنعت نانو ذرات لیپیدی در سال ۲۰۲۲ 
حجم بازاری در حدود ۷۸۱ میلیون دلار داشــته که رشد 
آن از ســال ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲ در حــدود ۶٫۲ درصد بوده 
اســت. بخش نانوذرات لیپیدی جامد، ۴۵ درصد از بازار 
را تشکیل می دهد و سهم حوزه دارو و زیست فناوری نیز 

۴۳ درصد است.
بر اساس اطلاعات منتشر شده، بازار نانوذرات لیپیدی از 
سال ۲۰۲۳ تا ســال ۲۰۳۳ از رقم ۸۷۷ میلیون دلار، با 
رشد ترکیبی ســالانه ۱۴٫۲ درصد به رقم ۳٫۳ میلیارد 
دلار می رسد. عوامل متعددی در گسترش بازار این حوزه 

تاثیرگذار هستند.
دلایل متعددی را می توان برای افزایش اقبال به ســوی 
نانــوذرات لیپیدی متصور بود کــه از آن جمله می توان 
افزایش استفاده از مکمل های غذایی اشاره کرد. افزایش 
سریع جمعیت در مناطقی مانند آســیا، اروپا و آمریکای 
شمالی یکی از مهمترین عواملی است که انتظار می رود 
در افزایش تقاضا برای محصولاتی مانند داروســازی و 
مراقبت های بهداشــتی، مکمل های غذایی، مواد غذایی 
بهبود یافته، نوشــیدنی های تقویتی و محصولات حوزه 
زیبایی نقش داشــته باشــد.نانوذرات لیپیــدی در این 
محصــولات نقش مهمی دارد؛ چــرا که محتوای بالای 
امــگا ۳ و امگا ۶ در لیپیدها از عوامل مؤثر در اســتفاده 
قابل توجه آنها در محصولات غذایی و آشــامیدنی است. 
در حال حاضر بودجه زیادی صرف تحقیق و توســعه در 
این حوزه شــده که این موضوع موجب پیشــرفت های 
جدیدی در فناوری نانوذرات لیپیدی خواهد شــد که این 
دســتاوردها در آینده نزدیک روی توسعه بازار نانوذرات 

لیپیدی تاثیرگذار بوده و حجم بازار را گسترش می دهد.
عواملی مانند افزایش تقاضا برای داروها به دلیل شــیوع 
بالای ســرطان، بیماری های مزمــن و همچنین تمرکز 
فزاینده بر بهزیســتی جســمی موجب شــده تا فروش 
لیپیدهای دارویی افزایش یابد. از ســوی دیگر نانوذرات 
لیپیــدی موجب افزایش مانــدگاری محصولات دارویی 
می شــود و این موضوع اثربخشــی فرمولاســیون های 
دارویــی را نیز افزایــش می دهد. به نقل از ســتاد نانو، 
دستاوردهای اخیر در اســتفاده از نانوذرات لیپیدی برای 
تحویل سیســتمیک mRNA در بــدن، فرصت های 
بزرگــی را در بازار ایجاد می کند و شــرکت ها به دنبال 
اســتفاده از نانوذرات لیپیدی در ایــن بخش و افزایش 
 mRNA ســوددهی هســتند. نانوذرات لیپیدی حاوی

می تواند برخی چالش های پزشکی را حل کند.

  خبر   تازه های علم

شناسایی ساده تر یکی از مواد 
خطرناک برای محیط  زیست 

امکان پذیر شد

پیش بینی کارشناسان در مورد 
تغییرات فناوری در سال ۲۰۲۴
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دانشمندان ژاپنی موفق به کشف پروتئینی شده اند که پتانسیل 
پیشگیری از پیری را دارد.

به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، بــدن ما از بلوک های 
ساختمانی کوچکی به نام سلول تشکیل شده است. داخل این 
سلول ها حتی قســمت های کوچک تری به نام اندامک وجود 
دارد. اندامک ها مانند قلب یا ریه ها به ســلامت کلی ما کمک 
می کننــد و همچنین نقش مهمــی در تضمین عملکرد مؤثر 

سلول ها دارند.
به عنوان مثال، میتوکندری ها به عنوان منابع انرژی ســلول 
عمل می کنند و لیزوزوم ها به تمیز نگه داشتن سلول ها کمک 
می کنند. وقتی این اندامک ها آسیب می بینند، مشکلاتی مانند 
پیری، بیماری ها یا اختلال در عملکرد طبیعی ســلولی ایجاد 

می کنند.
پروتئینی نجات دهنده

دانشــمندان دانشــگاه اوزاکا در ژاپــن پروتئینــی بــه نام 
HKDC۱ پیــدا کرده اند که به مراقبــت از این دو اندامک 
مهم یعنی میتوکندری و لیزوزوم کمک می کند. این پروتئین 

نقشی کلیدی در جلوگیری از پیری سلول دارد.
پژوهشگران نشان دادند که وقتی سلول، به ویژه میتوکندری 
 HKDC۱ یا لیزوزوم تحت فشــار قرار می گیــرد، پروتئین

فعال تر می شود.
پروتئین دیگری که به نام TFEB شناخته می شود، شواهدی 
داشت که حاکی از دخالت آن در حفظ عملکرد هر دو اندامک 
بود. با این حال، هیچ هدفــی برای این پروتئین در آن زمان 

شناسایی نشد.
بنابراین پژوهشــگران دانشــگاه اوزاکا آن را بررسی کردند و 
دریافتند که TFEB یــک ژن خاص به نام HKDC۱ را 

هدف قرار می دهد.
این تیم با مقایســه تمام ژن های ســلولی که تحت شــرایط 
خاص فعال هستند و با استفاده از روشی به نام رسوب ایمنی 
کروماتین که می تواند اهداف دی ان ای پروتئین ها را شناسایی 
 HKDC۱ کند، اولین تیمی بود که نشــان داد ژن کدکننده
هدف مســتقیم TFEB اســت و اینکه HKDC۱ تحت 

شرایط فشار میتوکندریایی یا لیزوزومی بازتنظیم می شود.
HKDC۱ از پیــری ســلولی ناشــی از آســیب دی ان ای 

جلوگیری می کند
برای محافظت از میتوکندری در برابر آسیب، فرآیندی به نام 
»میتوفاژی« وجود دارد که به معنای خلاص شــدن از شــر 
آنهایی اســت که آسیب دیده اند. راه های مختلفی برای انجام 
این کار وجود دارد و یکی از روش های شــناخته شده شامل 

پروتئین هایی به نام PINK۱ و Parkin است.
منگینــگ کوی، نویســنده اصلی این مقالــه توضیح داد: ما 
 TOM۲۰ با پروتئینی به نام HKDC۱ مشاهده کردیم که
که در غشــای خارجی میتوکندری قرار دارد، جمع می شود و 
از طریــق آزمایش هایمان متوجه شــدیم که HKDC۱ و 

 /PINK۱ برای میتوفاژی وابسته به TOM۲۰ تعامل آن با
Parkin حیاتی است.

ایــن فرآینــد از ضایعــات میتوکندری بــرای لیزوزوم ها که 
مانند یک مرکز بازیافت اســت، مراقبت می کند. TFEB و 

HKDC۱ نیز در اینجا نقش مهمی دارند.
شوهی ناکامورا نویسنده ارشد این مطالعه توضیح می دهد که 

این برای فرآیند ترمیم لیزوزوم نیز حیاتی است.
وقتــی HKDC۱ را در ســلول کاهش می دهیــم، فرآیند 
پاکســازی درون لیزوزوم ها را مختل می کند. این شبیه از بین 
بردن قدرت ترمیم آنهاســت و باعث می شــود که لیزوزوم ها 

در صورت آسیب با چالش هایی در خودترمیمی روبرو شوند.
ناکامورا می گویــد: می دانید، لیزوزوم هــا و میتوکندری ها از 
طریق پروتئین هایی به نام VDAC با یکدیگر تماس دارند. 
بــه طور خاص، HKDC۱ مســئول تعامل با VDACها 
اســت. این پروتئین برای تمــاس میتوکندری-لیزوزوم و در 

نتیجه ترمیم لیزوزوم ضروری است.
عملکردهای چندوجهی HKDC۱ که به طور برجســته در 
هر دو حــوزه لیزوزومی و میتوکندری عمــل می کند، هدف 
دوگانه جلوگیری از پیری سلولی را دارد و همزمان یکپارچگی 

ساختاری این اندامک های حیاتی را حفظ می کند.
بــا توجه بــه اینکه عملکرد نادرســت در ایــن اندامک ها با 
فرآیندهــای پیری و شــروع بیماری های مرتبــط با افزایش 
 HKDC۱ ســن مرتبط است، افشــای نقش های محوری
چشــم انداز جدیدی را برای مداخــلات درمانی با هدف قرار 

دادن این شرایط ارائه می دهد.
 National Academy of ایــن مطالعــه در مجلــه 

Sciences  منتشر شده است.

ژاپنی ها پروتئین ضد پیری را کشف کردند

رشد بازار ۱۴.۲ درصد نانوذرات 
لیپیدی به دلیل تقاضای دارو

محققــان نانــوذرات لیپیدی ســاختند که 
mRNA را بــه عضــلات منتقل کرده و 
از حضور آن ها در ســایر بافت ها جلوگیری 

می کند.
به گزارش ایسنا، تیمی از محققان دانشکده 
داروسازی دانشگاه تورنتو، نانوذرات لیپیدی 
قابل حملی را ســاختند کــه امکان حمل 
mRNA را به عضلات داشته و می تواند 
باعث ایجاد پاســخ ایمنی در ســلول های 
عضلات شــود، در حالی کــه به بافت های 
دیگر نمی رود. ایــن نانوذرات لیپیدی برای 
ساخت واکسن ضدســرطان بسیار مناسب 

است.
ISO- این نانــوذرات لیپیدی جدید به نام

 mRNA تحویل  بــازده   ،  A۱۱B۵C۱
اســتثنایی در بافت هــای عضلانی دارند و 
در عین حال ترجمه mRNA ناخواســته 
در اندام هایــی ماننــد کبد و طحــال را به 

حداقل می رسانند. علاوه بر این، نتایج این 
مطالعه نشــان می دهد که تجویز عضلانی 
mRNA بــا این نانوذرات، باعث پاســخ 

ایمنی سلولی قوی می شود.
لی گفت: مطالعه ما برای اولین بار نشــان 
 mRNA لیپیدی  نانــوذرات  که  می دهد 
می توانند به طور مؤثری پاسخ ایمنی سلولی 
را تحریک کرده و اثرات ضد توموری قوی 
ایجــاد کنند، بــدون این که بــه صورت 
 مســتقیم گره های لنفــاوی را هدف قرار

دهند. 
نانــوذرات لیپیدی که به آنها LNP ها نیز 
گفته می شود، برای ارائه روش های درمانی 
مبتنی بر mRNA از جمله واکســن های 
ضدکرونایmRNA  اســتفاده شــده اند. 
با این حال، بســیاری از نانــوذرات لیپیدی 
ناخواســته منجر بــه بیان قابــل توجهی 
mRNA در بافت هــای خــارج از هدف 

و اندام هایــی مانند کبد یا قلب می شــوند 
و در نتیجــه عوارض جانبــی قابل درمان، 
برای  ایجاد می شــود. تلاش  ناخواسته  اما 
 mRNA ایمنی روش های درمانی  بهبود 
که پتانســیل درمان طیف گســترده ای از 
بیماری ها را دارند، به این معنی اســت که 

نیاز فوری به LNPها وجود دارد.
تحقیقات جدید این گروه نشان می دهد که 
در مقایســه با نانوذرات لیپیدی که شرکت 
ISO- ،داروسازی مدرنا اســتفاده می کند

راندمان  از  بالایــی  A۱۱B۵C۱ ســطح 
تحویــل mRNA را در عضلات نشــان 
می دهــد. همچنین این نانــوذرات لیپیدی 
باعــث ایجاد نوع دیگری از پاســخ ایمنی 
می شــود که نسبت به واکســن های مورد 
اســتفاده برای درمان بیماری های عفونی، 

متفاوت است.
به نقل از ســتاد نانو، جالب اینجاســت که 
ISO-A۱۱B۵C۱ باعــث ایجاد پاســخ 
ایمنــی هومورال پایین تر شــد که به طور 
معمول واکســن های متمرکز بر آنتی بادی 
فعلی ایجاد می کند. این یافته ها باعث شــد 
محققان به فکر ایجاد واکســن ضدسرطان 

جدیدی بیفتند.
محققان ISO-A۱۱B۵C۱ را با استفاده 
از یک پلتفرم پیشــرفته توسعه داده اند که 
بــرای ایجاد طیــف وســیعی از لیپیدهای 

شیمیایی متنوع مناسب است.

ساخت نانوذرات لیپیدی جدیدی که به صورت اختصاصی به بافت عضلات می رود

موفق  امیرکبیر  صنعتی  دانشگاه  محققان 
شــدند بازده تولیــد انرژی ســلول های 
خورشیدی حســاس به رنگ را با کمک 

فناوری نانو بهبود دهند.
به گــزارش ایســنا، محبوبــه رفیعی پور 
چیرانی، دانش آموخته مقطع دکتری رشته 
شیمی کاربردی دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
و مجــری طرح »تهیه نانــو فیلرهایی بر 
پایه گرافن عاملدار شــده بــا کمپلکس 
فلز واســطه با هدف بهبود عملکرد سلول 
خورشــیدی حساس به رنگ« که آن را با 
راهنمایی پروفســور الهه کوثری و دکتر 
مریم یوســف زاده و مشــاوره پروفسور 
حسین سالارآملی از اعضای هیات علمی 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر انجام داده است، 
گفت: با رشد سریع صنعتی شدن و تغییر 
سبک زندگی تقاضای جهانی برای انرژی 

به شکل فزاینده ای رو به افزایش است.
وی گفــت: طــی ســال های متمــادی 
ســوخت های فســیلی مانند نفــت، گاز 
طبیعی و زغال ســنگ منابع بالقوه انرژی 
برای برآوردن این تقاضای جهانی انرژی 

محسوب می شده است.
امیرکبیر خاطر  دانشــگاه صنعتی  محقق 
نشــان کرد: در صورت ادامــه این روند 
مــا در ســیاره ای تهی از منابع فســیلی 
بــه دام خواهیم افتــاد که بر اثــر تولید 
با  احتراق  از  گازهای گلخانه ای حاصــل 
دشواری های زیست محیطی گریزناپذیری 

روبرو خواهد بود.
رفیعی پور ادامه داد: به همین دلیل، یکی 
از بزرگ تریــن چالش های امروزه  بشــر 
جایگزینی ســوخت فسیلی با منابع انرژی 
تجدیدپذیر و پاک اســت؛ از این رو، برای 
چنین چالشی باید با به کارگیری ترکیب ها 
 و منابع در دسترس راه حلی به صرفه ارائه

داد.
این محقق با بیان اینکه تابش خورشــید 
بهترین منبع زیست محیطی و بزرگ ترین 
منبع موجود از انرژی پاک اســت، گفت: 
به کارگیری توان خورشــیدی در فناوری 

فتوولتایــی می تواند پاســخی معقول به 
چالش انرژی باشد.

وی افزود: پیشــرفت در تولید سلول های 
خورشــیدی حساس به رنگ نقطه عطفی 
در طراحی یک ســلول خورشیدی مقرون 
به صرفه، ســبک و ســازگار بــا محیط 
زیســت ایجاد کرده است. تولید انرژی در 
به رنگ  سلول های خورشــیدی حساس 
یا به اصطلاح DSSCها شــبیه فتوسنتز 
اســت، یعنی رنگ حساس  به نور پوشش 
داده شــده بر روی الکترود، نور خورشید 
را برای تحریــک الکترون ها جهت تولید 
الکتریســیته جــذب می کنــد و انتقــال 
الکتریســیته از الکترون ها بــه الکترودها 

درون سلول بر عهده الکترولیت است.
وی با بیــان اینکه دســتیابی به ترکیب 
پایــدار در الکترولیــت با ایجــاد توازن 
بیــن عملکــرد فتوولتائیــک و پایداری 
از گلوگاه های  یکــی  آن  طولانی مــدت 
به   DSSC موفقیت آمیز  تجاری ســازی 
شــمار می آید، گفت: ماهیــت خورنده و 
پایداری پایین زوج ردوکس در حلال های 
آلی الکترولیت ها چالــش مهمی را برای 
 تولیــد DSSC در مقیاس صنعتی ایجاد

 می کند.
وی با بیان این که این طرح تحت حمایت 
اســاتید راهنمایــی از مرکــز نانوفایبر و 
دانشگاه  مکانیک  دانشکده  نانوتکنولوژی 
ملی ســنگاپور صورت پذیرفته اســت و 
 Journal of نتایج آن طی مقالاتی در
molecular liquids به چاپ رسیده 
است، گفت: ما برای اولین بار موفق شدیم 
با سنتز دو نوع متفاوت از نانوفیلرهای بر 
پایه گرافن اکساید در حلال مایعات یونی 
ایمیدازولی به ترکیبی پایدار در الکترولیت 
شــبه جامد با بازده تبدیل انرژی بالا در 

DSSC دست یابیم.
بــه گفته وی، اســتفاده از ایــن نوع نانو 
الکترولیت هــای کامپوزیتی که مبتنی بر 
مایعات یونی ســازگار با محیط زیســت 
هســتند، می توانــد نشــت الکترولیت را 

محدود کنــد و انعطاف پذیری و پایداری 
دستگاه را بهبود بخشد.

رفیعی پور با بیان اینکه ساخت سلول های 
خورشیدی حساس به رنگ در آزمایشگاه 
دانشــگاه صنعتــی امیرکبیــر به صورت 
پایلوت و در اشل آزمایشگاهی انجام شده 
است، افزود: در صورت نیازسنجی و وجود 
امکانات بیشــتر می توان اســتفاده از این 
 مواد را به مقیاس صنعتی نیز گســترش

داد.
 وی گفــت: از ویژگی هــای طرح حاضر 
دســتیابی به سلول خورشــیدی حساس 
به رنگ مبتنی بــر الکترولیت مایع یونی 
به همــراه سیســتم کامپوزیتــی حاوی 
نانوفیلرهایــی اســت کــه در مقایســه 
فــراری چون  آلی  الکترولیت هــای  بــا 
والرونیتریــل ســازگاری  و  اســتونتریل 
بالایــی بــا محیــط زیســت دارنــد و 
 می توانند بــازده تبدیل انــرژی را بهبود 

بخشند.
وی با اشــاره به دیگــر ویژگی های این 
طرح، گفت: از طرف دیگــر ما موفق به 
سنتز مشــتقات جدیدی از گرافن اکساید 
با اســتفاده از فلز واسطه کبالت شدیم که 
پیش بینی می شــود نقــش یک رودکس 
 کمکــی را در ماتریــس الکترولیــت ایفا 

کند.

محقق دانشــگاه صنعتی امیرکبیر گفت: 
همچنین در این پژوهش برای اولین بار از 
لانزوپرازول به عنوان یک گروه عاملی با 
پیوند کووالانسی در ساختار گرافن اکساید 
کمک گرفته شــده و قابلیت استفاده  آن 
بــا توجه به ســاختار الکترونــی اتم های 
 تشــکیل دهنده مورد بررسی قرار گرفته

است.
وی بــا بیــان اینکــه در مقایســه بــا 
فناوری های خورشیدی نسل اول و دوم، 
ساخت نسل ســوم سلول های خورشیدی 
بــه دلیل تنــوع بــالا، انعطاف پذیری در 
ساختار و همچنین مقرون به صرفه بودن 
همواره رو به رشد و پیشرفت است، گفت: 
زیادی  و صنعتی  آزمایشگاهی  نمونه های 
از این نوع ســلول ها وارد بازار شده و در 
رنگ های متنوع در معماری ابنیه ها مورد 
اســتفاده قرار گرفته و همچنین به دلیل 
کارکرد بهینه در نور کم در ساخت وسایل 
الکترونیکــی و همچنین در منســوجات 

نظامی از آن استفاده شده است.
به نقل از روابط عمومی دانشــگاه صنعتی 
امیرکبیــر، وی با اشــاره بــه مزیت های 
امید اســت کاربرد  رقابتی طــرح گفت: 
ترکیب های نوین درکنار گرافن اکســاید 
دریچه ای به ســوی ســاخت سلول های 

خورشیدی کارآمد و پایدار ایجاد کند.

بهبود بازده تولید انرژی سلول های خورشیدی حساس به رنگ با فناوری نانو
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گروه ورزش
و  تجلیل  مراسم  ادامه  در 
پیشکســوتان  از  قدردانی 
 ، بندرعبــاس  فوتبــال 
دبیر  اســماعیل مــرادی 
هیات فوتبال شهرســتان 
الماســی  ابوالقاســم  از   ،
و  پیشکســوت  بنــدری 
شهرســتان  ورزش  معلم 
بندرعباس به ســبب یک 
در  شایســته  تلاش  عمر 
جهت ارتقاء و رشد فوتبال 

این شهرستان تقدیر و تکریم به عمل آورد  .
این مراســم ، از هفتــه دوازدهم دهم لیــگ برتر فوتبال 
شهرســتان بندرعباس که به نام ابوالقاســم الماسی بندری  
نامگذاری شــده بود ، قبل از آغاز دیدار دو تیم یاران جوان 
شمیل و اتحاد سرخنگی در اســتادیوم اختصاصی شهدای 

قائم برگزار شد. 
ابوالقاســم الماسی بندری که در جهت توســعه فوتبال به 
خصوص فوتبال آموزشگاهی نقش تأثیرگذاری را ایفا کرده 
اســت متولد ۱۳۴۳ شهرستان بندرعباس از سن ۱۲ سالگی 
در زمین های خاکی همراه با تیم نبرد بندرعباس فوتبال خود 
را آغاز کرد. اوایل شروع فوتبال با پست دروازه بانی بود  اما 
به مرور تبدیل به یک مدافع و ســپس در پست هافبک تا 

پایان فوتبال خود را ادامه داد.
شروع کارش در کسوت مربیگری از سن ۲۰ سالگی بود که 
با شــرکت در یک دوره مربیگری به عنوان جوانترین مربی 

انتخاب و کار خود را رسما  آغاز کرد. 
وی ســابقه بازی در باشگاه های شهدای قائم ، خورشید و 
نبــرد بندرعباس دارد و قهرمانی با مدارس مختلف در طول 
خدمت در آموزش و پرورش ابتدایی ، راهنمایی ، متوســطه 
نایب قهرمانی مســابقات خانواده شــاهد ایران با تیم بنیاد 

شهید » فرزندان شاهد« را در کارنامه دارد.
او  مسوولیت های همچنان  دبیر تربیت بدنی،  عضو کمیته 
آموزش ، ناظر مدارس فوتبال ، دبیر مدارس فوتبال، مسوول 
کمیته فرهنگی و بازی های جوانمردانه و مســوولیت های 
اجتماعــی ، مربی فرهنگی و مدرس کمیته اخلاق حرفه ای 
کشور در هیات فوتبال استان هرمزگان را داشته است و در 
امر مربیگری با تیم های پایه و بزرگسالان نبرد بندرعباس 
، نخل ، قائم ، خورشــید ، آرمان کیان ساحل، مدیریت فنی 
باشــگاه   نبرد بندرعباس ، مدارس فوتبال خورشــید ، نبرد 

بندرعباس و الماس بندر را عهده دار بوده است.
 

گروه ورزش
چند ماه گذشــته بحث پاداش حواله بــه اعضای تیم ملی 
فوتبال حسابی داغ بوده اســت. حال محمد دادکان رئیس 
پیشین فدراســیون فوتبال ایران افشا کرده است که علاوه 
بر بازیکنان مدیران فدراسیون هم حواله خودروی لاکچری 

گرفته اند!
دادکان در مورد اعطای حواله خودرو به عنوان پاداش گفت: 
اصلا و ابدا موافق این کار نبودم! اگر می خواســتند بدهند یا 
پول می دادند یا حواله ماشــین داخلی. این کارها یعنی چه؟ 

بعد مدیران فدراسیون هم بیایند حواله بگیرند؟
دادکان در واکنش به اینکه مدیران حال حاضر فدراســیون 
می گوینــد ما حواله نگرفتیم تصریح کرد: همه شــان دروغ 
می گویند. گرفتند. آیا این عدالت است؟                           

منبع اعتمادآنلاین

گروه ورزش
بازسازی ســالن فجر بندرعباس از هفته جاری با مشارکت 

شرکت فولاد هرمزگان آغاز شد.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،تنها سالن استاندارد شهر 
بندرعباس برای برگزاری مسابقات کشوری و بین المللی از 
این هفته فعالیت بازسازی خود را با مشارکت شرکت فولاد 

هرمزگان آغاز کرد.
تقویت سیســتم سرمایشــی،  رنگ آمیزی سالن، تعمیرات 
سرویس بهداشــتی و رختکن ها، تعمیر سیستم روشنایی و 
صوتی و  طراحی VIP از مشــکلات اساســی سالن فجر 

بندرعباس است.
البته سالن فجر بندرعباس با توجه به گنجایش ۲ هزار نفری 
دیگر ظرفیت تماشاگران پر شور فوتسال هرمزگان را ندارد 
و صنایع بخصوص شرکت هایی که در ورزش تیمداری می 
کنند باید به فکر یک ســالن اســتاندارد با گنجایش ۵ تا ۷ 

هزار نفری باشند.

گروه ورزش
 در چهار چوب مسابقات از گروه چهارم تیم فولاد هرمزگان در 
سالن فجر بندرعباس برابر پالایش نفت اصفهان صف آرایی 

می کند.
گفتنی است ، دو تیم فولاد هرمزگان و پالایش نفت اصفهان 
به ترتیب با کســب ۱۲و ۹ امتیــاز در جایگاه اول و دوم گروه 
چهارم قرار دارند ضمن این که رقابت های لیگ دســته اول 
فوتسال باشگاه  های کشــور با حضور ۲۸ تیم در چهار گروه 

برگزار می شود.

گروه ورزش
در هفته یازدهم لیگ دسته دو فوتبال باشگاه های کشور تیم 
شهرداری بندرعباس برد و شناورسازی قشم به تساوی رسید.

به گزارش خبرورزشی هرمزگان ،از گروه نخست این پیکارها 
،تیم شــهرداری بندرعباس با داریوش یزدی سرمربی جدید 
خود در دیداری خانگی با نتیجه ۵ بر۱ تیم شــهدای ســاری 

را گلباران کرد.
تیم شناورســازی قشم دیگر نماینده اســتان از گروه دوم نیز 

با نتیجه ۱_۱ برابر شهید قندی یزد به تساوی دست یافت.
گفتنی است ، تیم فولاد هرمزگان برابر میزبان خود تیم آریان 

همدان به تساوی بدون گل رضایت داد.
لیگ دســته دو فوتبال باشگاه های کشور با حضور ۲۸تیم در 

دو گروه برگزار می شود.

گروه ورزش
هفته یازدهم شهرداری در خانه به مصاف شهدای ساری رفت. 
به گزارش روابط عمومی باشــگاه فرهنگی ورزشی شهرداری 
بندرعباس؛ هفته یازدهم لیگ دســته دو کشــور شهرداری 
بندرعباس در ورزشگاه خلیج فارس به مصاف شهدای ساری 

رفتند. 
در پایان شــهرداری بندرعبــاس با گلهای میثــم صادقی، 
جهانبخــش خبر، مهرداد هدایتیان، جــواد رمضانی و عرفان 
سیدی موفق شدند با نتیجه ۵ بر ۱ شهدای ساری را گلباران 

کنند.

گروه ورزش
سرمربی ســابق پرسپولیس گفت: 
من هیچ مشکلی ندارم و به عنوان 
یک مربی حرفه ای همیشــه آماده 

مذاکره با هر باشگاهی هستم. 
بــه گزارش ایرنا ، در هفته پایانــی نیم فصل اول رقابت های 
لیگ برتر خلیج فارس تیم پرسپولیس تهران در شرایطی برابر 
مس رفسنجان به تســاوی یک بر یک رسید که مسی ها در 
۵ بازی قبلی خود در این رقابت هــا برابر تمامی رقیبان خود 

شکست خورده بودند.
قرمزها با این تساوی ۳۰ امتیازی شدند و بعد از استقلال تهران 
و سپاهان اصفهان در رده سوم جدول رده بندی قرار گرفت تا 
ایــن تیم بعد از ۶ ســال نیم فصل را در جایــگاه اول یا دوم 
لیگ تمام نکند. بعد از این دیدار و در پی ناکامی سرخ پوشــان 
در هفته های اخیر یحیی گل محمدی، ســرمربی این تیم در 
نشست خبری به صورت شــفاهی از سمت خود کناره گیری 
کرد هرچند ســاعاتی بعد باشگاه پرســپولیس با استعفای او 
مخالفــت کرد.بعد از خبر اســتعفای یحیــی گل محمدی از 
هدایت پرسپولیس گمانه زنی ها در خصوص سرمربی بعدی 
پرسپولیس شــدت گرفت. یکی از نام های که همواره حوالی 
نیمکت سرخ پوشان شــنیده می شود و همیشه به عنوان یک 
گزینه برای هدایت پرسپولیس بوده، برانکو ایوانکوویچ است. 

توپ و تور 
   خبر   

شناور سازی تساوی کرد
برتری پر گل شهرداری بندرعباس در خانه 

شروع عملیات بازسازی سالن فجر 
بندرعباس

نارنجی پوشان شهدای ساری را در خلیج فارس 
گلباران کردند

برانکو: با مدیران پرسپولیس صحبت نکردم
آماده مذاکره با هرباشگاهی هستم

 گروه ورزش
مظفرمهــری خادمــی نســب مدیــرکل ورزش و جوانان 
هرمزگان باتفاق حیدری رییس دانشــگاه آزاد ،رضا دریایی 
رییس اداره ورزش و جوانان درآئین اختتامیه و اهدای جوایز 
مســابقات فوتسال منطقه ۶ دانشــگاه آزاد کشور در قشم 

شرکت نمود.      
بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل ورزش وجوانان 

هرمزگان ،این دوره از مســابقات باحضور ۸ تیم ازاســتان 
های هرمزگان،سیستان و بلوچستان وکرمان برگزارشد که 
درنهایت تیم دانشگاه آزاد بندرعباس مقام اول را کسب کرد 
، دانشــگاه چابهار ازسیستان و بلوچستان در جای دوم قرار 
گرفت و دانشــگاه سیرجان از استان کرمان به مقام سومی 

قناعت نمود.                         
 لازم بذکراست ، این مسابقات به مدت سه روز برگزار شد.

مراسم اختتامیه و اهدای جوایز مسابقات 
فوتسال منطقه 6 دانشگاه آزادکشور

پالایش  با  هرمزگان  فولاد  حساس  نبرد 
نفت اصفهان

قاب ماندگار فوتبال بندرعباس ،
الماسی بندری، پیشکسوت فوتبال و 

معلم ورزش
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ندای هرمزگان - شهناز خوش
هیــات  قایقرانی هرمزگان در رتبه ســوم 
قایقرانی  فدراسیون  سالانه  عملکرد  ارزیابی 

قرار گرفت.
رییس هیات قایقرانی استان هرمزگان گفت: 
در ارزیابــی به عمل آمده از عملکرد ســال 
۱۴۰۱ هیات های قایقرانی سراسر کشور بر 
اساس شاخص های ارزیابی عملکرد هیات 
های ورزشــی و با در نظر گرفتن کلیه رشته 
های تحت پوشــش فدراســیون قایقرانی، 
هیات قایقرانی اســتان بــا امتیاز ۶۰۳ با دو 
امتیاز کمتر از اســتان گیلان در رتبه ســوم 

قرار گرفت.
آرزو پاســلار با اشــاره به این که درســال 
۱۴۰۰ جایــگاه عملکــرد هیــات قایقرانی 
استان در کشــور ششــم بوده است،اظهار 
بــرای حضور  برنامه ریــزی عملیاتی  کرد: 
درمســابقات کشــوری در رده های مختلف 
ســنی دربخش آقایان و بانــوان در اولویت 

قرار گرفت.

پاسلارافزود:در ســال ۱۴۰۱ در لیگ بانوان 
و آقایان در کشــور در رشــته های مختلف 
حضوری قدرتمند داشتیم  و موفق به کسب 
رتبــه های اول و دوم شــده ایم و در همین 
راســتا توجه ویژه ای به حضور ورزشکاران 
جوان و نوجوان در رده های بزرگسال شده 

است.
وی تصریح کرد: در سال گذشته ورزشکاران 
قایقرانی در مســابقات آسیایی و پاراآسیایی 
و قهرمانــی جهــان و کاپ جهانی حضور 
موفقیت آمیز داشــته اند. عضو هیات رییسه 
اندازی  فدراسیون قایقرانی تشریح کرد: راه 
و فعال ســازی هیات دهــای قایقرانی در 
شهرســتان ها از جمله برنامــه هایی بوده 

اســت که برای ارتقا این رشــته و توســعه 
زیرساخت های آن گام های خوبی برداشته 

شده است.
وی اظهــار کــرد: موفقیت هــای  خوبــی 
درمیزبانــی مســابقات کشــوری کســب 
کرده ایم و پتانســیل آن را  داریم تا بتوانیم 
مســابقات کشــوری دربرخی رشته های را 
در شهرســتان های غرب و شــرق اســتان 

برگزارنماییم.
پاسلار در پایان تصریح کرد ، : این موفقیت 
بی شک با همراهی و همدلی خانواده بزرگ  
قایقرانی ،مربیان و توجه مسوولان و مدیران 
ورزشی بوده است و امیدواریم در سال های 

آتی در جایگاه های بالاتری قرار بگیریم.

صعود سه رتبه ای عملکرد هیات قایقرانی استان هرمزگان
هیات قایقرانی استان با امتیاز 6۰3 با دو امتیاز کمتر از استان گیلان در جای سوم قرار گرفت

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
بــا حضور رضا دریایی، رییــس اداره ورزش 
و جوانان قشــم و علیرضا کناری دبیر هیات 
مراســم معارفه رییس هیــات ورزش  های 

دریایی و ساحلی جزیره قشم انجام شد.
در مراســم معارفه که در دفتــر رییس اداره 
ورزش و جوانان قشــم برگزار شــد، ســعید 
کریمی از مدیران توانمند قشــمی به سمت 
رییس هیات ورزش های دریایی و ســاحلی 

قشم انتخاب گردید.
رییــس اداره ورزش و جوانان قشــم در این 
مراسم ضمن ابراز خرسندی از انتخاب سعید 
کریمی به عنــوان رییس هیات ورزش های 
دریایی و ساحلی جزیره تصریح کرد : ظرفیت 
های قشــم در ورزش های دریایی و ساحلی 
بسیار عالی هست و امیدوارم با برنامه ریزی 

هایی که انجام می شــود به درســتی از این 
ظرفیت ها استفاده شود.

رضا دریایی با اشاره به این که اداره ورزش و 
جوانان قشــم با تمام توان در کنار این هیات 
خواهد بود خاطر نشان کرد: تعامل با منطقه 
آزاد قشم و اســتفاده از نیرو های جوان و با 
انگیزه در بدنه هیات می تواند سبب سرعت 
بخشــیدن به اهداف و برنامه های این رشته 

در جزیره شود.
دبیر هیــات ورزش های دریایی و ســاحلی 
اســتان نیز با تاکید بر این که این هیات در 
بخش همگانی و قهرمانی یکی از هیات های 
بزرگ محسوب می شود یادآور شد: قشم به 
دلیل شرایط بســیار عالی در زیرساخت های 
ورزش های دریایی می تواند پایلوت ورزش 

های دریایی در کشور شود.

علیرضا کناری برنامــه محوری و تلاش در 
برگــزاری کلاس های مربیگری و داوری را 
از ضرورت های اصلی هیات برشمرد و گفت: 
هیات اســتان با همه تــوان در جهت تحقق 
فعالیت ها و برنامه های هیات قشم حمایت 

خود را اعلام وادامه خواهد داد.
وی ضمــن تقدیــر از ســعید کریمی جهت 
پذیرش این مســوولیت در بزرگترین جزیره 
کشور بیان داشــت: با توجه به استعدادهای 

خــدادادی این جزیره در ورزش های دریایی 
و ساحلی انتظار می رود در کشف استعدادها 
و ســاماندهی بهتر فعالین این حوزه تلاشی 

مضاعف انجام شود.
رییس هیات ورزش های دریایی و ســاحلی 
قشــم نیز ضمن ابراز خرســندی از اعتماد 
کامرانی در انتخاب خود به عنوان ســکاندار 
هیات ورزش های دریایی و ســاحلی افزود: 
وجود ظرفیت های بســیار بالا در این جزیره 
باعث خواهد شــد تا در جهت تحقق خواسته 
ها و برنامــه های هیات تلاشــی مضاعف 

نماییم.
ســعید کریمــی حمایت هــای اداره ورزش 
و جوانــان قشــم و هیــات اســتان برای 
موفقیــت های خــود در هیات قشــم را از 
از ضروریــات برشــمرد و گفــت: در اولین 
برنامه این هیــات و در بهمن مــاه میزبان 
مســابقات جایزه بزرگ کشــور خواهیم بود 
که امیدوارم بتوانیم به بهترین شــکل ممکن 
ایــن مســابقات را برگزار نماییــم. در پایان 
این جلســه  حکم ریاســت هیــات ورزش 
 های دریایی و ســاحلی بــه کریمی تحویل

شد.

با حکم کامرانی ، 

انتصاب رییس هیات ورزش های دریایی و ساحلی قشم
قشم به دلیل شرایط بسیار عالی می تواندپایلوت ورزش های دریایی و ساحلی در کشور شود

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

ورزش هایی که شما را چاق می کند 
1. اسکات

این تمرین نقش زیادی در افزایش قدرت و حجم عضلات پایین 
تنه دارد

4. لانگز
لانگز نیز به ساختن پایین تنه و حجیم شدن عضلات ران و باسن 

شما کمک می کند.

2. شنا سوئدی
پوش آپ یا شنا سوئدی یک تمرین عالی برای تقویت هر دو قسمت 

بالاتنه و عضلات مرکزی بدن است.

5. کرانچ
کرانچ به افزایش قدرت مرکزی بدن و افزایش وزن کمک می کند

6. پرس سینه
 پرس سینه روی نیمکت برای حجیم کردن عضلات سینه ای عالی 

است.

3. دیپ پشت بازو
سه سر بازویی را هدف قرار می دهد، اما روی قفسه سینه و قسمت 

جلویی شانه نیز تاثیر دارد

گروه ورزش
مدیرکل مشــارکت هــای اجتماعی وزارت 
ورزش و جوانــان گفت: کارشناســان حوزه 
جوان باید شــناخت و اطلاعــات کافی در 
مورد جوان و روحیات آن ها را کســب کنند 
با واقع  برنامه ریزی هایــی منطبق  بتوانند  تا 

انجام دهند.
علــی پارســانیا مدیــرکل مشــارکت های 
اجتماعی وزارت ورزش و جوانان در نشست 
با روسای گروه و کارشناسان دفاتر مشارکت  

های اجتماعــی و فعالیت  هــای داوطلبانه 
جوانــان وزارت ورزش و جوانــان در جزیره 
قشم برگزار شــد. وی ضمن تبریک ولادت 
حضرت زهرا و روز زن اظهاداشــت: در یک 
ســال اخیر بابت اجرای برنامه برای جوانان 
راهی بیشــتر استان  های کشــور شدیم اما 
محدودیــت  های زمانی جلوی امکان حضور 

ما در برخی از استان  ها را گرفته است.
وی افــزود: نیــت و هــدف مــا در وزارت 
ورزش و جوانــان یکی اســت، حــوزه ها 

و مســوولیت هــا متفاوت اســت اما هدف 
یکی اســت، و کارشناســان دغدغه مند در 
 حوزه جوانــان فعالیت  هــای خوبی را رقم 

می زنند.
پارســانیا ادامه داد: کارشناسان حوزه جوانان 
بایــد اطلاعــات کافــی در مــورد جوان و 
روحیات جوان را داشــته باشند تا به راحتی 
بتوانند با این قشر ارتباط بگیرند و برای حل 

مشکلاتشان موثر باشند.
مدیرکل مشــارکت هــای اجتماعی وزارت 
ورزش و جوانان اذعان کرد: در سال ۱۴۰۲ 
برنامه ریــزی های مهمی بــرای برگزاری 

چنین نشســت هایی انجام شد که به مراتب 
در عملیات های ایــن چنینی مثمر ثمر بوده 

است.

شناخت جوانان و روحیات آن ها باید افزایش یابد


